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L u c r ă r i l e  d e  i n v e s t i ţ i i  
- î n  r i t m  d e  m e l c

U n şantier cu prog ram  de ... c lub  

B en efic iaru l este  vinovat pentru lipsa 

frontulu i de lucru ?
U n angajam ent - o simplă vorbă  în  v în t ?

Îndeplinirea prevederilor de plan 
în producţia industrială, asigura
rea unei structuri moderne şi efi
ciente a economiei naţionale, tra
duse în ultimă instanţă în creş
terea venitului naţional, sínt obiec
tive condiţionate nu numai de spo
rirea continuă a productivităţii 
muncii şi ridicarea gradului de 
utilizare a capacităţilor de produc
ţie existente, ci, într-un mod apre
ciabil, de ritmul de execuţie şi 
dare în folosinţă a noilor capaci
tăţi industriale. Realizarea planu
lui de investiţii pe fiecare sector 
productiv, reprezintă o problemă 
de maximă importanţă şi actuali
tate, acum cînd ne mai despart 
doar 6 săptămîni de sfîrşitul anu
lui. Iată de ce am considerat util 
să urmărim ritmul de desfăşurare 
a lucrărilor pe unul din şantierele 
în care — şi ziarul nostru a mai 
semnalat acest lucru — s-au ma
nifestat deficienţe importante, con
cretizate în rămînerea în urmă a 
lucrărilor de construcţii.

Este vorba de şantierul de la 
Fabrica de cuţite din Ocna Sibiu
lu i . . .

De la bun început am înţeles că 
trebuie să exoludem posibilitatea 
unei surprize plăcute, noile clădiri 
pustii, neterminate, întîmpinîn- 
du-ne la fel de mohorîte ca şi di
mineaţa de toamnă în care am 
poposit aici. (La ora 7 încă nu 
muncea nici un om, deşi progra
mul de lucru începe la ora 6 şi 
jumătate).

Ceva mai tîrziu am vizitat şan
tierul (constructor — I.S.C.M. Bra
şov, lot Sibiu, condus de ing. Wer
ner Schmidt), pentru a putea ve
dea stadiul lucrărilor, acum, în 
pragul iernii. Am putut astfel 
constata că în multe puncte de pe 
şantier situaţia este de-a dreptul 
îngrijorătoare. în atelierul de tîm- 
plărie, pe care constructorul se 
angajase să-l termine încă de la 
22 august, suflă în voie bună vîn- 
tul: ferestrele şi uşile lipsesc, cî- 
teva aeroterme au fost montate 
dar una din ele este defectă, iâr 
celorlalte le lipsesc cîteva robi
nete, pardoseala nu s-a început 
încă, ş. a, m d.

Trecem anevoie- peste cîteva 
şanţuri săpate pentru conduc
tele de alimentare cu apă şi 
flancate de movile uriaşe de pă- 
mînt. care nu aşteaptă decît 2—3 
zile ploioase pentru a se umple

cu apă, a se surpa şi a face im
posibilă continuarea lucrărilor. Ne 
apropiem de rezervorul de apă, la 
fel de pustiu ca toate locurile pe 
lingă care am trecut pînă acum. 
Şeful de lot ne explică că ar avea 
nevoie de ciţiva fierari pentru a 
termina în următoarele zile lucra
rea, că pe şantier are doar 5 oa
meni pricepuţi la o astfel de me
serie, dintre care . . .  unul e in 
concediu, doi sínt la miliţie cu 
nişte treburi şi încă doi pe la 
analize.

Intrăm în magazia de produse 
finite, unde gazdele noastre au 
posibilitatea să vorbească şi de 
realizări, hala fiind se pare ter
minată de la sfîrşitul lunii octom
brie. Ce folos însă, dacă rodul 
muncii dezorganizate ne-a fost dat 
să-l întîlnjm şi în acest loc. E ade
vărat că vinovatul poartă aici alt 
nume (ing. Opreanu, şeful şantie
rului I.S.L.C.S. Bucureşti), dar re
zultatele sínt aceleaşi, adică triste. 
Şantierul bucureştean s-a angajat 
să termine lucrările de izolaţii ti- 
nichigerie, însă nu a trimis pînă 
în prezent nici un om şi ploile au 
stricat deja pereţii halei.

La grupul social de la tronsonul 
M.N.O.P., neterminat şi el, con
semnăm în sfîrşit prima mare re
velaţie a vizitei noastre pe şantier: 
întîlnim un grup de muncitori, 
semn că . şantiei-ul nu era totuşi 
chiar atit de pustiu precum ni se 
păruse . . .  Stăteau oamenii în ju
rul unei sobe şi se încălzeau aşlep- 
tînd să le vină mortarul. Ne-am 
uitat la ceas. Era ora 8 . . .

Trecem pe lingă canalul termic. 
Este canalul care ar fi trebuit să 
alimenteze acum cu abur aeroter- 
mele din noile hale. Ultima pro
misiune a şefului de lot indica 
ziua de 15 noiembrie ca zi în care 
instalaţia de încălzire va func
ţiona. Ne îndoim însă că stadiul 
actual al lucrărilor va permite 
respectarea angajamentului dvs., 
tovarăşe inginer! Un canal plin de 
apă din cauza unei conducte de 
abur sparte din neatenţia con
structorilor şi doi oameni stînd în 
apă pînă la genunchi şi încercînd 
să mai „cîrpească“ pe ici pe colo 
cite ceva, iată fapte pe care se 
întemeiaseră îndoielile noastre şi 
ale beneficiarului.

Ne oprim în continuare la alte 
obiective care ar fi trebuit, con
form angajamentelor, terminate de 
mult dar la care constructorii mai 
au încă destul de lucru: tronsonul 
A.B.C.D., cuprinzînd sculăria, ate
lierul de întreţinere şi magazia de 
materii prime — cu termen de 
predare 28 august — şi tronsonul 
E, cu atelierele de ştanţare şi pre
sare la rece, avînd termenul de 
predare la 10 septembrie.

Deci, pe toată linia, angajamente 
neîndeplinite în termen!

In această situaţie, credem că nu 
este lipsit de interes ca la aspec-

(Continuare în pag a III-a) 
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se bate fierul... la rece
Este incontestabil aportul deosebit al marii mecanizări la 

realizarea producţiei agricole. Secţiile I.M.A. şi-au cîştigat, prin 
activitatea lor multilaterală şi de primă importanţă, dreptul de 
a fi numite „coloana vertebrală“ a organizării muncii în coope
rativele agricole de producţie. Este de neconceput procesul de 
producţie agricolă fără tractoare, maşini de împrăştiat îngrăşă
minte chimice, combine, semănători şi alte variate maşini care 
asigură mecanizarea unui mare volum de lucrări agricole.

Acum ne găsim in pragul sezonului rece. Stocarea maşinilor 
şi utilajelor, executarea reparaţiilor curente la combine, trac
toare, semănători etc., organizarea activităţii pentru perioada 
de iarnă — toate acestea ridică probleme déosebite în faţa me
canizatorilor. Şi nu trebuie să uităm. nici un moment că buna 
desfăşurare a lucrărilor agricole din aglomerata campanie de 
primăvară este determinată în cea mai mare parte de execu
tarea reparaţiilor din timpul iernii. Sínt pregătite secţiile I.M.A. 
pentru această activitate? Care sínt condiţiile in care trăiesc şi 
lucrează mecanizatorii în pragul iernii? Cum poate fi îmbună
tăţită munca in secţiile de mecanizare în această perioadă, pen
tru ca în primăvară maşinile şi utilajele agricole să poată face 
faţă cu succes multiplelor solicitări specifice sezonului?

însoţiţi dc inginerul loan Florian, directorul I.M.A. Sibiu, am 
efectuat un raid-anchetă prin cîteva secţii de mecanizare, pen
tru a afla cum sínt pregătite aceste „celule de bază“ ale între
prinderii pentru activitatea de iarnă.
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Duminică, 23 noiembrie, la ora 9, în sala de conferinţe a pentru copii 
Muzeului brukenthal va avea loc o sesiune ştiinţifică închinată 
împlinirii a 12C de ani de la înfiinţarea Asociaţiei ardelene pen
tru ştiinţele naturii.

Manifestarea, organizată de Filiala Sibiu a Societăţii de şti
inţe biologice, Muzeul Brukenthal şi Comisia judeţeană pentiu 
răspîndirea cunoştinţelor cultural-ştiinţifice, se bucură de par
ticiparea valoroasă a unor oameni de ştiinţă din Bucureşti,
Cluj, Braşov şi Sibiu.

Vor prezenta comunicări: acad. Emil Pop din Cluj, prof. dr.
Valeriu Bologa. Cluj; dr. Mircea Ieniştea, dr. Aurelian Popescu- , , .
Gorj. ambii din Bucureşti; braşovenii Heinz Heitmann şi dr. UJ| fg  Ş| (jglG GlOCVBIltG 
mg. Klaus Niedermeier; sibienii Martin Stamp, Marcel Doltu,
Aurel Gherasim, Erika Schneider, Werner Klemm, Eckbert 
Schneider.

Noi articole la Galeria de artă
Recent, la Galeria Fondului 

plastic au fost primite o serie 
de noi obiecte de artă decora
tivă. Combinatul Fondului plas
tic din Bucureşti este expedi
torul unor piese de ceramică din 
care; vase şi platouri glazurate, 
.amfore, vase cu tematică dio
nisiacă, ulcioare şi opaiţe de
corative. De la Cluj s-au pri
mit cupe de metal cu ornamen
taţii, aplice din fier forjat şi

din metal montat pe placaj a- 
vînd tematici geografice. în raf
turile galeriei mai pot fi _ vă
zute vase de ceramică realizate 
de artiştii sibieni, luminări de
corative cu stema medievală a 
Sibiului, cercei şi clipsuri în 
nuanţe diferite, cravate şi fu
lare ţesute din lină, baticuri de 
mătase şi materiale pentru ro
diii şi bluze.

<S. LĂCĂTUŞ

„I.M.A. nu are fonduri, 
iar cooperativa agricolă - 
n-are interes“

In aceste cuvinte a Sintetizat in
ginerul loan Florian necesitatea« 
introducerii iluminatului electric

Ba Combinatul de tricotaje şi 
ciorapi Sibiu, Fabrica de trico
taje din Agnita, s-a introdus 
de curînd în fabricaţie un nou 
sortiment: garnituri tricotate 
pentru copii, formate din căciu- 
liţă, fular şi mănuşi.

Din noul produs s-au şi livrat 
la export primele cantităţi — 
150 000 de bucăţi.

Din evidenţa mişcării mărfu
rilor, încheiată la sfîrşitul tri
mestrului III al acestui an, re
zultă că în perioada expirată 
s-au vîndut prin unităţile co
merciale cooperatiste din jude
ţul Sibiu 49 250 perechi încăl
ţăminte de piele pentru băr
baţi, 46 510 pentru femei, 
89 435 pentru copii, 85 630 pe
rechi încălţăminte de cauciuc 
şi 46 750 perechi încălţăminte 
din înlocuitori de piele. Com
parativ cu perioada corespunză
toare a anului 1968, rezultă că 
în localităţile rurale ale judeţu
lui, s-a vîndut în plus în 1969. 
încălţăminte în valoare de 
5 323 000 lei.

rxn.

în atelierul secţiei I.M.A. din Slim- 
nic. ţ,Atelierul a fost amenajat de 
noi într-o clădire aparţinînd coo
perativei agricole, ne-a relatat în 
continuare directorul I.M.A. 'Si
biu. Introducerea reţelei electrice 
ne-ar costa prea mult şi nu avem 
fonduri, iar cooperativa agricolă 
nu are nici un interes să facă o 
investiţie pentru noi“. Ne permi
tem să ne afirmăm convingerea că 
ar fi în interesul direct al coope
rativei agricole ca mecanizatorii 
din Slimnic să aibă condiţii cit 
mai bune de lucru în atelierul de 
reparaţii. De asemenea, considerăm 
că o eventuală trecere a acestei 
clădiri în proprietatea I.M.A. Si
biu ar fi în interesul direct al 
producţiei agricole. „Sigur că a- 
ceasta ar fi o rezolvare bună a 
problemei, este de acord şi şeful 
secţiei de mecanizare, Werner 
Keul. Am face investiţii, ne-am a- 
menaja mai bine interiorul atelie
rului şi procesul de producţie a- 
gricolă nu ar avea decît de cîşti
gat«.

Mecanizatorii din Slimnic au do
vedit cu prisosinţă că merită con
diţii mai bune de lucru în atelier. 
Cu cele 14 tractoare ale sale, sec
ţia din Slimnic are un plan anual 
de venituri de 997 000 lei, din care 
a şi realizat 950 000 lei , pînă la 
18 XI a.c. Mecanizatorul loan 
Blenca a efectuat singur lucrări 
în valoare de 95 000 lei. Asemă
nătoare este activitatea lui Torna 
Binder, a lui Simion II Costea ca 
şi a altora. în relatările şefului de 
secţie, ale lui Mihail Zellner, me
canicul de întreţinere, ca şi ale 
mecanizatorilor au fost relevate 
preocupările constante ale consi
liului de conducere (preşedinte Ni- 
colae Hanea) pentru o colaborare 
fructuoasă cu mecanizatorii. Este 
în interesul bunului mers al pro
ducţiei agricole ca atelierul de re
paraţii de la Slimnic să fie cit 
mai bine amenajat şi dotat mai 
ales avîndu-se în vedere că aici 
se execută marea majoritate a te- 
paraţiîlor la maşinile agricole.

Cheia rezolvării acestei probleme 
se află în buzunarul consiliului de 
conducere.

Cei ce se scumpesc 
la tărîţe

Inginerul loan Şuteu, şeful sec
ţiei de mecanizare care deserveşte 
cooperativa agricolă din Loamneş, 
ne-a mărturisit că nu este spri
jinit îndeajuns de consiliul de con
ducere pentru organizarea în cele 
mai bune condiţii a muncii trac
toriştilor. „Trebuie să ne intere • 
săm singuri de găsirea unor şuri 
pentru stocarea peste iarnă a ba
tozelor, ne-a relatat interlocutorul 
nostru. Or, noi lucrăm cu aceste 
utilaje pentru cooperativa agrico
lă, care ar trebui să se intereseze 
mai mult decît a făcut-o pînă a- 
cum de păstrarea batozelor. Ran
damentul acestor maşini este de
terminat în bună parte de felul 
in care sínt păstrate peste iarnă. 
Indiferenţa consiliului de conduce
re faţă de problemele noastre nu 
face altceva decît să scadă randa
mentul de lucru al mecanizatori
lor, ceea ce se repercutează negativ 
în procesul de producţie agrico
lă“.

Fără' îndoială, cuvintele şefului 
de secţie exprimă mult adevăr. 
Dar nu este mai puţin adevărat 
nici faptul că direcţiunea T M.A. 
Sibiu nu s-a preocupat în sufi
cientă măsură de asigurarea unor 
condiţii optime de lucru pentru 
mecanizatori. Secţia din Loamneş 
nu are un atelier de reparaţii, cu 
toate că lucrează cu 20 de trac
toare. Baraca existentă este doar o 
vagă caricatură de atelier. Şi a- 
ceasta a făcut ca secţia, care are 
un plan anual de venituri de 
810 000 lei, să nu realizeze pînă 
la 18 noiembrie decît 570 000 lei. 
Şi sínt puţine perspectivele pen
tru îndeplinirea indicatorului a- 
nual. „Vom construi în anul 1970 
un atelier model aici, la Loam
neş“ — ne-a asigurat inginerul 
loan Florian. Necesitatea imperi
oasă a acestei construcţii nu mai 
ridică discuţii. Ar putea fi pusă 
în discuţie doar întîrzierea nejus
tificată şi greu justificabilă a con
struirii atelierului. în acest sens 
pledează, fără drept de replică, 
producţiile mici realizate la Loam
neş în acest an. Eiste consecinţa 
scumpirii la tărîţe . ..

Sub acoperişul îngheţat 
al cerului de iarnă.;,

. . .  îşi vor desfăşura activitatea 
mecanizatorii secţiei din Alămor, 
pentru că aici nu există nici mă
car o baracă în care traptoriştii 
să-şi poată încălzi mîinile ce vor 
simţi răceala fierului. „în condi
ţiile acestea despre cei fel de re
paraţii mai poate fi vorba? ne în-

(Gontinuare în pag. a III-a)

I n te r v iu l  n o s t r u

ANUAL
CU PLANUL 
ÎNDEPLINIT

V.
Cu două zile în urmă am fost 

vizitaţi la redacţie de direclorul 
întreprinderii de contractări şi a- 
chiziţii pentru industria uşoară 
Sibilt (D.C.A.), Emil Lungescu. 
Discuţia noastră s-a purtat în ju
rul unui eveniment deosebit de 
important în viaţa acestui colectiv 
de muncă: planul anual a fost în
deplinit la data de 17 noiem
brie a. c.

—• Activitatea noastră, ne-a re
latat interlocutorul, s-a caracteri
zat, în tot cursul anului, printr-o 
mobilizare totală, a întregului co
lectiv în vederea îndeplinirii şi de
păşirii sarcinilor de plan. Rezul
tatul eforturilor comune îl con
semnăm astăzi cu o deosebită sa
tisfacţie. Am realizat planul valo
ric pe întreg anul, urmînd ca pînă 
la încheierea lui calendaristică să 
mai achiziţionăm produse în va
loare de peste 2,5 milioane lei.

Pînă la aceeaşi dată (17 noiem
brie), la principalul sortiment, 
lină, am dat peste plan 20 tone. 
în continuare vom depune efor
turi susţinute în vederea asigurării 
industriei uşoare cu cantităţi spo
rite din această materie primă.

— întreprinderea dv. a avut 
şi sarcini de export?

— Anul acesta planul de export 
a cuprins un volum important de 
deşeuri textile. Şi la acest capitol 
planul anual era, la data amintită, 
îndeplinit în proporţie de 110 la 
sută. Pînă la sfîrşitul anului se 
vor adăuga depăşiri de livrări la 
export de încă 40 tone deşeuri 
textile, pentru care avem contrac
tele asigurate.

— Desigur, din moment ce 
aţi realizat planul anual cu o 
lună şi jumătate înainte, aveţi 
toate condiţiile depăşirii anga
jamentelor luate. Vă rugăm să 
ne spuneţi cîteva cuvinte pe a- 
ceastă temă.

— într-adevăr, avem condiţii 
pentru depăşirea substanţială a 
tuturor obligaţiilor ce ni le-am a- 
sumat. La principalele sortimente 
angajamentele anuale au fost rea-
m «mw naros SBBga B M  meSB m ea iiKSag

lizate cu mult înainte. De exem
plu, faţă de un angajament de de
păşire a achiziţiilor de lină de 4 
tone, la această dată avem uh plus 
de 20 tone. Totodată, la piei ovine 
avem o realizare de 10 000 bucăţi 
faţă de 3 000 bucăţi angajament, 
iar la deşeuri textile valoarea de
păşirilor este dublă în comparaţie 
cu angajamentul iniţial. Este lim
pede că încă într-o lună şi jumă
tate, colectivul nostru are posi
bilitatea să creeze o bază şi mai 
solidă realizărilor de pînă acum.

— Vă rugăm să vă referiţi 
la cîteva din măsurile luate 
pentru crearea suportului ma
terial al acestor realizări.
— Baza frumoaselor rezultate de 

astăzi a constituit-o în primul rînd 
seriozitatea cu care întregul nos
tru colectiv s-a angajat, de la în
ceput, în realizarea sarcinilor de 
pian. Bineînţeles că în acest scop 
s-au întreprins, de către comitetul 
de direcţie, o serie de acţiuni 
menite să uşureze îndeplinirea in
dicatorilor de plan sau să creeze 
condiţii pentru depăşirea lor.

Toate aceste probleme au fost 
rezolvate în funcţie de sezonul po
trivit pentru contractarea şi achi
ziţia diferitelor noastre sortimente. 
Astfel s-au întreprins acţiuni pen
tru asigurarea planului la lînă prin 
sistemul contractual; în perioada 
optimă s-a asigurat şi recepţiona- 
rea ei de la producători, în cele 
mai bune condiţii. Pentru asigu
rarea achiziţionării pieilor am or
ganizat barăci de sacrificare a 
mieilor în pieţe şi tîrguri, în mod 
gratuit. •

în sfîrşit, dintre măsurile mai 
recente aş reţine pe aceea privind 
amenajarea imui atelier de între
ţinere auto. Ideea care ne-a con
dus la atacarea acestei lucrări este 
eliminarea cheltuielilor neecono- 
mieoase. Se reduc în felul acesta 
cheltuielile destul de mari privind 
repararea în afara întreprinderii a 
mijloacelor de transport.

I. CRETU

FILE DE REPORTAJ

A doua viaţă a lemnului
, De la biroul la 
care ne aşezăm în 
fiecare dimineaţă şi 
pînă la creionul cu 
care ne aşternem 
gîndurile pe hîrtie, 
de la cutia televi
zorului ce ne aduce 
întreaga lume în ca
să şi pînă la scau
nul pe care ne in
stalăm comozi în 
faţa lui, de la poar
ta meşteşugit în
crustată de mina 
meşterului anonim 
sau de la fluierul 
plin cu doinele 
noastre româneşti şi 
pînă la multe, mul
te alte lucruri, lem
nul este omnipre
zent în viaţa noas
tră cotidiană sub 
formele celq mai 
neaşteptate. Dar 
toate aceste felurite 
întruchipări nu re
prezintă altceva de
cît o a doua viaţă 
a lemnului, o a doua 
viaţă plină de im
portanţă şi utilitate, 
o a doua viaţă fără 
de care cea dinţii 
nu ar avea nici o 
semnificaţie.

Şi aşa cum o bu
cată de marmură 
poate deveni statuie 
în mina unui ar
tist, tot aşa o bu
cată de lemn poate 
căpăta dimensiuni 
dorite sau forme 
pline de fantezie 
prin prelucrarea sa 
măiestrită.

O astfel de prelu
crare a acestui ma
terial preţios are loc 
şi la una din în
treprinderile muni
cipiului Sibiu, la 
secţia a III-a (mo

bilă) a Combinatu
lui de exploatare şi 
industrializare a 
lemnului. Secţia 
funcţionează din 
1948 cu acelaşi pro
fil. Aşa cum ne-a 
informat tovarăşul 
Traian Steva, şeful 
acestui sector, din 
J966 producţia în
treprinderii este 
destinată aproape 
în întregime expor
tului. 90 la sută din 
totalul producţiei se 
îndreaptă, sub for
ma garniturilor de 
mobilă de bucătărie 
„Dafin“ sau a cuie
relor „Tya“, spre 
U.R.S.S. unde sínt 
mult apreciate, iar 
mesele purtînd ace
eaşi marcă „Dafin“ 
iau drumul spre 
R.D.G. în Anglia 
sínt exportate mese
le „Drooph-leaf“, 
„Durnhám“’ şi „Ra- 
gent“.

Toate aceste măr
furi sint realizate 
corespurtzător cali
tativ, fapt care a 
atras după sine mă
rirea cererii la ex
port de Ia an la an.

Pentru uz intern 
se produc aici cana
pele „Carpaţi“ care 
sínt, de asemenea, 
foarte căutate, cuie
re „Tisa“ şi table 
şcolare.

De remarcat că 
pînă in prezent, aşa 
cum am reţinut de 
la inginerul Marius 
Falon din serviciul 
C.T.C., nu s-au pri
mit nici un fel de 
reclamaţii nici de 
la beneficiarii ex
terni şi nici de la

cei interni. Acest 
fapt vorbeşte de la 
sine despre execuţia 
ireproşabilă a pro
duselor care fac 
astfel faimă acestei 
secţii a C.E.I.L.-ului 
Sibiu.

O vizită prin în
treprindere mă face 
să mă edific pe de
plin asupra celor 
constatate. Urmă
rind procesul teh
nologic, de la croi
re şi pînă la faza 
finală a finisării şi 
vopsirii, rrţi-am dar 
seama că, deşi uti
lajele cu care se 
lucrează nu sínt 
dintre cele mai mo
derne, grija oame
nilor pentru a face 
un lucru bun este 
foarte mare şi a- 
ceasta pentru că 
fiecare dintre ei ştie 
că rodul muncii co
lectivului este nu 
numai ambasadorul 
acestei întreprinderi, 
ci al întregii ţări.

Am admirat cîte
va din garniturile 
de mobilă gata de 
expediţie. Ansam
blul de culori (aib, 
roşu, negru) alese 
cu mult gust con
feră produselor o 
prospeţime extremă 
şi impresionează 
plăcut ochiul. Şi a- 
ceasta nu pentru că 
s-ar afla în faţa u- 
nor minuni ci pen
tru simplul fapt că, 
sub mîinile pricepu
te ale meseriaşi
lor acestei între
prinderi, lemnul a 
dobîndit cu brio 
dreptul la a doua 
viaţă a sa.

NICOLAE FETRU

Vedere exterioară a secţiei „Dumbravă" din Combinatul textil Cisnădie
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Richard al lll-lea la Sibiu
De cîte ori vin la Sibiu, Tea

trul de stat din acest vechi şi 
frumos oraş, cu o mare tradiţie 
culturală, îmi face o surpriză 
plăcută.

Mai acum cîţiva ani am vă
zut un excelent „Despot-Vodă“, 
al lui Vasile Alecsandri, în re
gia lui Veakis, care a făcut pe 
scenele româneşti cîteva mon
tări de toată frumuseţea.

Nu de mult s-a reprezentat 
aici halucinanta dramă ţără
nească „Stana“, pusă în scenă 
de mult talentata regizoare A- 
riana Stoica. Serile trecute am 
văzut un Richard al III-lea de 
Shakespeare, montat şi inter
pretat de Dan Nasta, care s-a 
întrecut ca regizor şi actor în 
rolul titular. Satisfacţia mea în 
faţa acestei ' realizări a mers 
pînă la entuziasm. Intr-un de
cor unic, simplu, sobru, evoca
tor, într-o costumaţie plină de 
fantezie şi de gust, cu o mu
zică adecvată, cu reuşite jocuri 
de lumini şi cu o distribuţie 
numeroasă şi potrivită, Dan 
Nasta a cîştigat una din cele 
mai frumoase biruinţi ale sale, 
subliniată de aplauzele unei săli 
pline.

Drama ambiţiosului, perfidu
lui şi infernalului duce, care, 
pînă la urmă, a pus mina pe 
coroana Engliterei, omul pre
făcut, crud, cinic, inteligent, 
captivant în unele momente, ca
re a fost acest execrabil mo
narh al Albionului, intră cu to
tul în măsura puterilor inter
pretului. Actorul, cu o rară 
prestanţă fizică, cu o vastă ex
perienţă a scenei, care e Dan 
Nasta, a crestat pe răbojul cre
aţiilor sale un moment decisiv, 
pe care nu-l va uita nici unul 
dintre cei care l-au văzut.

Rind pe rînd, dibaci vinător 
al Coroanei, asasinînd pe cei 
ce-i stau în drum, linguşind fe
meile de la Curte, el reuşeşte 
să-şi înlăture toţi rivalii şi, prin 
mijloace satanice, să-şi ajungă 
visul, să-şi împlinească satisfac
ţia lăcomiei sale nepotolite.

Nasta a jucat înconjurat de un 
excelent ansamblu, actori care 
s-au identificat cu personajele 
reprezentate, jucînd cu atitudini 
armonioase şi cu perfectă dic
ţiune, purtînd, fără stingăcie 
costumul de epocă şi armele 
vremii.

Macbeth este şi el un ambi
ţios, un asasin. Ca s-ajungă pe 
tron, el îşi ucide oaspetele: re
gele Duncan, al cărui slujitor 
fidel fusese. U vedem, la în
ceputul piesei, un general în
tors victorios din bătălie, în
cărcat cu lauri, optimist, dar 
care nu acţionează din propria 
lui iniţiativă, ci împins de soţia 
lui, lady Macbeth, care e de
monul rău al dramei.

Fiindcă vrea s-ajungă, Ri
chard ucide din propriul său 
imbold. După prima lui fără
delege se înfige mai adine în 
crimă. Macbeth mai este îm
pins la aceste fapte ticăloase şi 
de prorocirile vrăjitoarelor, ca
re îi prevestesc „Salutare Mac
beth, care într-o zi vei fi rege“. 
De la act la act el se deslăn- 
ţuie. Pofta sîngelui şi a mări
rilor îl împing pe această cale 
fatală, iar lanţul crimelor este 
provocat şi de îndemnurile vră
jitoarelor care apar în calea a- 
cestui general viteaz, care a 
luptat pentru regele său Dun
can şi, mai ales, de îndemnurile 
soţiei sale.

Dan Nasta a dus pînă la ca
păt covîrşitoarea povară a e- 
roului Shakesperean, cel mai 
monstruos personaj creat de ti
tanul dramaturgiei engleze şi 
universale, depăşind reuşita de 
acum cîţiva ani a lui George 
Vraca. Această apreciere a noas
tră ne-a fost împărtăşită şi de 
unii spectatori care i-au văzut 
pe amîndoi şi care au aplaudat 
pe Vraca şi aplaudă azi pe in
terpretul actual.

Apariţiile individuale precum 
şi grupările personajelor au fost 
conduse cil măiestrie, cu plasti
citate şi cu naturaleţe de emi
nentul animator care a scos 
viaţă şi din materia inertă a 
decorului, folosit cu abilitate, 
cu mişcare şi pitoreşti metamor
foze.

N-avem spaţiul necesar ca să 
vorbim de fiecare interpret în 
parte, dar îi felicităm pe toţi în 
bloc, pentru rivna, puterea fi
zică, inteligenţa, sensibilitatea 
pe care le-au desfăşurat în re
darea acestei capodopere a 
marelui Will.

Fiecare ne-a dat impresia că 
joacă pe o mare scenă străină.

Reginele care au apărut în 
Richard al III-lea, înfruntind 
pe ducele perfid, dejucîndu-i 
planurile, au fost la înălţimea 
infernalului lor partener, au ju
cat cu dramatism, cu lacrimi 
fierbinţi, cu revolte convingă
toare, cit lirism, cu patetism, al- 
ternînd notele tragice cu mo
mente de cuceritoare duioşie.

Farmecul acestei seri de tea
tru îl datorăm şi faptului că pe. 
valoroşii interpreţi nu i-am vă
zut jucînd de multă vreme. Ei 
au ceva de inedit, nu mai sínt 
actorii cunoscuţi, văzuţi de atâ
tea ori şi, care, prin desele lor 
apariţii, au epuizat magia nou
tăţii. Ei sínt personajele însele, 
nu actori deghizaţi într-un anu
mit scop.

Acest vechi oraş de cultură şi 
de artă se poate pe drept cuvînt 
minări de colectivul teatral pe 
care-l adăposteşte. Salutăm 
prezenţa printre interpreţi a 
Magdei Tîlvan, chemată în re
prezentaţie de la Teatrul Na
ţional din Cluj. Este o actriţă 
de tnare clasă pe care o apre
ciem de multă vreme. Puterea 
ei de compoziţie, accentele vi
rile pe care le-a clamat şi pen
tru care a primit răsplata unor 
meritate aplauze sínt vrednice 
de cele mai izbutite creaţii ale 
Magdei Tîlvan.

Ne-a surprins evoluţia Măriei 
Magda, pe care ne obişnuisem 
s-o vedem in siluete fragede, în 
tinere eroine sentimentale şi în
viorătoare. Acum ne-a apărut 
în plină forţă dramatică, capa
bilă să interpreteze roluri grele 
de compoziţie şi forţă.

N-avem decit cuvinte de lau
dă pentru Livia Baba (Marga
ret, văduva regelui Henric al 
VI-lea) şi Adina Raţiu (Lady 
Anne, văduva lui Eduard) ale 
căror apariţii, ,departe de a fi 
ruţinizate, au caracterul unor 
debuturi pline de făgăduieli.

Nu putem încheia aceste rîn- 
duri fără să nu consemnăm fap
tul că prezenţa lui Dan Nasta 
în fruntea mişcării teatrale a 
Sibiului, e o contribuţie valo
roasă la progresul artistic şi 
cultural al acestei cetăţi cu ma
re tradiţie, situată în cadrul ţi
nui peisaj evocator al dramelor 
medievale şi a unei arhitecturi 
plină de poezie şi de nostalgice 
reminiscenţe.

Spectacol cu piesa „Richard al III-lea“

C om isiile  p e r m a n e n te  la  lu cru

INITIATIVE,
PROPUNERI,

REALIZĂRI
Una din cele mai importante 

forme de legătură a consiliilor 
populare cu masele largi de cetă
ţeni o constituie comisiile perma
nente. Prin intermediul acestora, 
oamenii muncii de la oraşe şi sate 
sínt angrenaţi în rezolvarea mul
tiplelor probleme economice şi so- 
cial-culturale. Comisiile perma
nente, în conformitate cu art. 28 
din Legea nr. 57/1968 de organi
zare şi funcţionare a consiliilor 
populare, studiază probleme de in
teres local la cererea comitetului 

» executiv sau din proprie iniţiativă 
şi prezintă periodic propuneri.

Pe lîngă Consiliul popular al 
municipiului Mediaş funcţionează 
7 asemenea comisii, care şi-au 
creat active lărgite cuprinzînd spe
cialişti din diverse ramuri de ac
tivitate.

Relatăm cîteva din rezultatele 
obţinute de comisiile permanente.

în urma studiilor şi propuneri
lor făcute de comisia agricolă, 
gospodărie comunală şi industrie 
locală, prin munca patriotică a ce
tăţenilor au fost construite străzi 
pe o suprafaţă de 98 447 m p (str. 
Mihai Bravu, Hula Ighişului, Lă
cătuşilor, Liliacului, 6 Martie şi 
altele). Pe str. Trandafirilor, Cuza 
Vodă, 9 Mai, Buzdului, Grigo- 
rescu, Textilelor, 6 Martie, Gheor- 
ghe Gheorghiu-Dej şi altele s-au 
betonat 18 308 m p trotuare. S-au 
făcut de asemenea reparaţii de 
străzi pe o suprafaţă de 38 296 
mp. Alte lucrări de mare impor
tanţă: amenajarea şi extinderea de 
zone verzi, pe o suprafaţă de 34 
hectare; plantat 6 000 bucăţi pomi 
ornamentali; s-au construit 11 po
duri; au fost amenajate 8 baze 
sportive (la şcoli). S-au mai luat 
măsuri, în urma propunerilor fă
cute de comisie să se întreprindă 
lucrări de îndiguiri, taluzarea ma
lului Tîrnavei, ş. a.

Valoarea muncii patriotice, de 
la începutul anului şi pînă în pre
zent, se ridică la peste 13 000 000 
lei. revenind pe cap de locuitor 
265 lei.

Un sprijin substanţial a fost a- 
cordat celor două C.A.P. care a- 
parţin de municipiul Mediaş —- 
Ighişul Nou şi Mediaş — pentru 
îndeplinirea planului producţiei a- 
gricole. La C.A.P. Mediaş, spre

ANIVERSARI
ţ*i Se împlinesc 275 de ani de 

la naşterea lui Voltaire (Franşois- 
Marie Arouet), mare gînditor şi 
scriitor iluminist francez (m. 
1778).

CINEMA
SIBIU: PACEA: Lupii Albi (o- 

rele 9,00; 11,30; 14,00; 16,30;
19,00; 21,00); ARTA: My Fair
Lady, seriile I şi II (orele 9,30; 
13,00; 16,30; 20,00); TINERETU
LUI: Profesioniştii (orele 10,00; 
12,00; 14,30; 16,30; 18,30; 20,30); 
7 NOIEMBRIE: Rio Bravo (orele 
10,00; 14,00; 17,00 şi 20,00). 

MEDIAŞ: PROGRESUL: Paria

(orele 9,00; 11,15; 14,00; 16,30; 
19,00; 21,15); TINERETULUI: Ca
valerii aerului (orele 10,00; 16,30; 
18,30; 20,30); UNIREA: Vremuri 
minunate la Spessart (orele 10,00; 
16,00; 18,00 şi 20,00).

CISNĂDIE: POPULAR: Ange
lica şi sultanul (orele 11,00; 14,00; 
16,00; 18,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Tinereţe fără 
bătrîneţe (orele 10,00; 16,00; 18,00 
şi 20,00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: 
Comedianţii, seriile I şi II (orele
16.00 si 19,30).

BAZNA-BÄI: La Est de Eden 
(orele 17,00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: Noaptea e 
făcută pentru . . .  a visa (orele
17.00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AU
GUST: Regele suedez (orele 17,00 
şi 19,00). ,_j

TELEVIZIUNE
17.00 Deschiderea emisiunii. 

Consultaţii pentru elevi 
Limba română (clasa a 
VIII-a).

17.30 Chimie (clasele a VIII-a şi 
XlI-a).
Tema: Sistemul periodic.

18.00 Lumea copiilor — Familia 
năzdrăvană . . .  joacă şah.

18.20 Filmul „Martin în Antarc- 
tida".

18.30 Podgoria de la Drăgăşani. 
Anchetă economică.

19.00 Telejurnalul de seară.
19.20 La volan — emisiune pen

tru conducătorii auto.
19.30 Mai aveţi o întrebare? 

Tema: Transplant de cord 
sau inimă artificială?

20.15 Film artistic „Moartea lui 
Joe Indianul“ — o produc
ţie a studioului 
„Bucureşti“.

21,55 Reflector — telefoileton co
tidian.

22.05 Cadran-emisiune de actua
litate internaţională.

22,35 Studio dans XX.
Ansamblul cubanez de dans 
modern.

23.05 Telejurnalul de noapte.
23.15 închiderea emisiunii.

TEATRU

exemplu, s-a studiat problema mă
ririi suprafeţelor de legume şi zar
zavaturi la 50 hectare ţinîndu-se 
cont de névoile de aprovizionare 
ale oraşului.

Comisia permanentă învăţămînt 
şi cultură şi-a propus, printre al
tele, pentru studiu asigurarea unei 
baze materiale optime pentru des
făşurarea în bune condiţiuni a pro
cesului de învăţămînt la şcolile 
generale şi cele două licee din 
Oraş. De remarcat munca depusă 
de această comisie în legătură cu 
lărgirea spaţiului de la Şcoala 
nr. 2, unde două săli de clasă erau 
ocupate de o grădiniţă de copii. 
O intensă preocupare a avut-o co
misia în legătură cu generalizarea 
învăţămîntului de 10 ani.

O propunere deosebit de impor
tantă a acestei comisii (rezolvată 
în vară) a fost aceea privitoare la 
înfiinţarea unui parc al copiilor în 
str. Karl Marx. Acesta a fost îm
prejmuit cu prefabricate din be
ton, s-au amenajat leagăne, un to
bogan, bănci, 5 fîntîni ţîşnitoare 
şi o frumoasă cabană numită „Ve
veriţa“, care este bine aprovizio
nată cu dulciuri, prăjituri, limo- 
hadă.

Cu rezultate bune activează şi 
comisia permanentă comerţ-apro- 
vizionare şi cooperaţie. Comisia a 
urmărit ca reţeaua comercială să 
fie amplasată corespunzător pe 
cartiere şi profile, iar mărfurile 
să ajungă în mod egal la fiecare 
unitate.

Acestea sînfc numai cîteva din 
realizările obţinute de Consiliul 
popular municipal Mediaş, cu spri
jinul efectiv al comisiilor perma
nente.

IOSIF GRITO

Elevii din clasa a IX-a 
şi activitatea practică

Pornind de la nevoile economiei 
noastre naţionale, lucrările Con
gresului al X-lea al partidului au 
pus un accent deosebit pe creşte
rea numărului muncitorilor califi
caţi prin şcoli profesionale sau u- 
cenicie la locul de muncă, în ur
mătorul plan cincinal.

în rîndul celor care vor deveni 
cadre calificate în cincinalul viitor 
se înscriu şi primii absolvenţi ai 
şcolii generale de 10 ani. în acest 
fel şcoala generală de 10 ani tre
buie să se preocupe îndeaproape, 
paralel cu pregătirea de cultură 
generală, şi de pregătirea tehnică 
— practică a elevilor. în lumina 
acestor indicaţii. în numeroase 
şcoli din Sibiu, de la 15 septem
brie a. c., şi-au început activitatea 
instructiv-educativă primele clase 
a IX-a.

Fără prea multe cunoştinţe, şi 
chiar fără experienţă în domeniul 
organizării instruirii elevilor, toate 
unităţile şcolare s-au străduit să 
rezolve într-un mod cît mai prac
tic şi - operativ această pregătire 
tehnico-practică.

Din primele săptămîni, grupuri 
compacte de elevi au început să 
ia contact cu munca din uzină, 
cooperative de producţie, spitale, 
să înveţe dactilografia sau să pri
mească noţiuni de mecanică-auto 
în atelierele şcolare etc.

Desigur, la prima vedere, s-ar 
părea că totul s-a rezolvat şi elevii 
noştri s-au şi „încadrat“ în acti
vitatea productivă. Aşa cum s-a 
arătat mai înainte, lipsa -de expe
rienţă ne-a făcut să alegem căile 
cele mai uşoare şi mai puţin efi
ciente. încheierea unei „minute“ 
cu uzina sau cu altă întreprindere 
economică, nu ne-a luat „grija“ 
că am rezolvat totul, pentru un an 
de zile cu aceşti elevi.

Analiza rezultatelor obţinute de 
elevii claselor a IX-a .pupă o lună 
de zile de practică, făcută în ca
drul organizaţiei de bază a şcolii, 
a colectivului de direeţie şi în şe
dinţele cu părinţii a scos în evi
denţă noi probleme importante ce 
se impun în domeniul organizării, 
îndrumării şi a perspectivei mun
cii productive în condiţiile actuale.

în urma acestor analize a re
zultat în mod obiectiv necesitatea 
de a se ţine seama de înclinaţiile 
şi preferinţele elevilor şi ale pă
rinţilor. Pe această linie trebuie 
făcut efortul de direcţiunile şcoli
lor, de a găsi locuri potrivite de 
muncă pentru elevi.

Lipsa de documentare privind 
cunoaşterea elevilor şi mai ales re
zultatele obţinute de cele 8 şcoli 
generale din Sibiu, din care ne-au 
provenit elevii, în procesul de o- 
rientare profesională, a constituit 
deci o primă greutate şi funda
mentală, în acelaşi timp, în a or
ganiza £ncă de la începutul anului 
şcolar practica în diferite locuri 
de muncă.

Un alt element organizatoric, de 
asemenea tot de mare importanţă, 
îl considerăm că este individuali-

Cadru din filmul Noaptea e făcută pentru . . .  a visa

La Teatrul de stat din localitate, 
ora 19,30, va avea loc spectacolul 
de estradă în trei acte, în limba 
germană, 1000 Takte Musik.

în campionatul judefean de fotbal

Ultima etapă va decide 
campioana de toamnă

In  u ltim a  e tap ă  a t î t  P ro g resu l S ibiu 
(ac tualu l lider) c ît  şi S p a rta  M ediaş (lo
cu l doi) v o r su s ţin e  jo cu ri d ific ile în  
dep lasare : p rim a  la  M ediaş cu  T ex tila , 
secunda la  S ibiu cu  M etalu l I.O.S. R e
zu lta te le  acesto r două jo c u r i v o r decide 
cam pioana de  toam nă.

C lasam entul îna in tea  u ltim ei etape, 
arată astfel:
1. P rog resu l S ib iu  13 10 2 1 37—13 22
2. S p a rta M ediaş______ 13 10 1 2 25—13 21

Măsuri disciplinare
In  u rm a  in c id en te lo r p e tre c u te  în  p en 

u ltim a  e tap ă  (a 13-a) ia  un e le  Jocuri,
Com isia ju d e ţe a n ă  de fo tb a l a  ap lica t 
u rm ă to a re le  sanc ţiu n i:

— p e n tru  slab a  o rgan izare  dovedită, 
ech ipei S tă ru in ţa  M ediaş 1 se  rid ică  
d rep tu l de  a  o rgan iza  jo c u r i oficiale  pe 
te re n  p ro p riu , p e  tim p  de  4 e tap e ;

— ju c ă to ru l Gh. B anu  (V oinţa S ibiu) 
se  suspendă p e  tim p  de  1 an  p e n tru  
lo v irea  adv ersa ru lu i, p recu m  şi p e n tru  
g es tu ri necuvincioase la  ad resa  a rb i
tru lu i.

— ju c ă to ru l G. R adu  (V oinţa S ibiu) se 
suspendă pe  o e tap ă  p e n tru  p ro te ste  
re p e ta te  la  deciziile a rb itru lu i;

— p în ă  la  e luc id area  ce lo r p e trecu te  
la  jocu l C arpaţi M îrşa—T ex tila  M ediaş, 
p rim a  fo rm aţie  n u  va m a i p u tea  o rg a
n iza  m eciu ri pe te re n  p ro p riu , ia r  ju 
că to rii Ion  D. Ionescu, N . A ngelescu şi 
I. S ăiişeanu (to ţi de  la  C a rp a ţi M îrşa) 
s ín t  suspendaţi.

3. T ex tila  Cisnădie 13 ß 1 4 28—15 17
4. U n irea  T ălm aciu 13 7 3 3 23--18 17
5. C arpaţi M îrşa 13 6 3 4 20-17 15
6. C arbosin C. Mică 13 5 4 4 19—13 14
7. M etalu l I.O.S. 13 5 4 4 19—15 u
8. C.F.R. S ibiu 13 5 3 5 19--19 13
9. A utom ec. M ediaş 13 5 2 6 10—15 12

10. T ex tila  M ediaş 13 3 6 4 17--16 12
11. R ecord  M ediaş 13 3 4 6 12—18 10
12. S tă ru in ţa  M ediaş 14 3 4 7 12--21 10
13. M etalu rg ica Sibiu 13 3 3 7 14—29 9
14. P rog resu l A gnita 13 3 1 9 18—30 7
15. V oinţa S ibiu 13 1 1 U 7—34 3

Etapa v iito a re : C.F,,R.—1Carbosin, T ex-
tila  M ediaş—P ro g resu l Sibiu, M etalu l 
I.O.S.—S parta , R ecord—V oinţa, M e ta lu r
gica—A utom ecanica, C arpaţi M irşa—P ro 
gresu l A gnita  (se d isp u tă  la  Sibiu) U ni
rea—T ex tila  C isnădie.

GH. TOPIRCEANTJ coresp.

Panoramic competiţionai
Sîmbătă

FOTBAL — S ibiu : te re n  C.F.R., o ra  14, 
M etalurgica Sibiu—A utom ecanica M ediaş; 
te re n  V oinţa, o ra  14, M etalu l I.O.S.— 
S p a r ta  M ediaş; Medio?: te re n  T ex tila , 
o ra  14, T ex tila  M ediaş—P ro g resu l S ibiu; 
Tălm aciu: o ra  14, U n irea  T ălm aciu— 
TextU a Cisnădie (toate în  c a d ru l cam 
p io n a tu lu i ju d e ţe a n  de  seniori).

VOLEI — S ibiu ; sala Şcolii sportive, 
o ra  18,30, 7 N oiem brie S ibiu—S teau a  ro 
şie S ibiu (f) şi o ra  10,30, 7 N oiem brie  
Sibiu—Indep en d en ţa  Sibiu (m) — am bele 
în  cad ru l cam pionatu lu i ju d e ţean .

Duminică
FOTBAL — M edia?: s tad ion  G az m e

tan , o ra  11,00, Gaz m e ta n  Me
diaş—M etalu l H unedoara  (divizia B); 
te re n  R ecord, o ra  13,30, R ecord  M e
diaş—V oinţa S ib iu  (cam pionat ju d e ţe a n  
de seniori); S ib iu : S tad ion  M etalu l, ora
11, Ind ep en d en ţa  Sibiu—V ictoria  Călan 
(divizia C); o ra  13, Şcoala spo rtivă  Si
b iu—Şcoala O cna M ureş (cam pionat n a 
ţio n a l de ju n io ri); te re n  V oinţa, o ra  11, 
C arpaţi M îrşa—P rog resu l A gnita  (te re
n u l p rim ei ech ipe este suspendat); te 
re n  C.F.R., o ra  10,15, C.F.R. S ibiu—Car- 
bosin Copşa Mică (am bele în  cadru l 
cam pionatu lu i ju d e ţean  de sen iori); ora
12, Şoim ii Sibiu—A vîn tu l R eghin  (eam- 
p io n a t na ţio n a l de jun iori); Cop?o Mică: 
o ra  11, M etalu l Copşa M ică—C him ia Vic
to r ia  (divizia C) şi o ra  13, M etalu l Copşa 
Mică—Gaz m e tan  M ediaş (cam pionat n a 
ţio n a l de  Juniori).

zarea pregătirii practice a elevilor.
Dialogul purtat cu părinţii ne-a 
dovedit încă o dată că mersul pe 
liniă individualizării, după prefe
rinţă şi înclinaţii, este esenţial în 
crearea tuturor condiţiilor de lu
cru, de supraveghere şi de edu
care prin muncă a elevilor. Un 
număr cît mai mic de elevi (solu
ţie pentru care înclinăm într-un 
atelier), într-o echipă de munci
tori etc., este elementul care ne 
dă certitudinea că practicanţii 
noştri vor putea beneficia în to
talitate de toate „secretele“ mese
riei, o vor îndrăgi şi se vor spe
cializa cu mai multă uşurinţă.

Preocupările în domeniul pre
gătirii practice a elevilor în pro
ducţia industrială şi în unităţile 
de deservire a populaţiei, au scos 
la iveală ş i . necesitatea urmăririi 
cu mai mult interes de către con
ducerea şcolilor şi de către diri- 
ginţi, cunoaşterea temeinică a ele
vilor şi organizarea unei munci 
mai susţinute în domeniul orien
tării profesionale. Experienţă din 
anul acesta trebuie să ducă la for
mularea unor cerinţe mai concrete 
didactico-pedagogice cu elevii din 
clasa a VIII-a, şi chiar cu cei din 
clasa a Vll-a, pe linia îndrumării 
în alegerea viitoarei profesiuni.

Plecînd de la acest proces de 
individualizare în producţie, cu 
sprijinul Comitetului municipal de 
partid, am reuşit să obţinem locuri 
preferate de muncă pentru elevi. 
Astfel 7 elevi lucrează la coopera
tiva „Tehnica nouă“, în diferite 
ateliere de reparaţii radio şi tele
vizoare; doi elevi au intrat la 
întreprinderea poligrafică pentru 
meseria de legători cărţi şi 4 elevi 
vor pune în aplicare noţiunile de 
electricitate în cadrul atelierului 
de bobinaj electric de la Uzina 
electrică a oraşului. Sîntem în 
curs de perfectare a actelor pen
tru obţinerea a două locuri tot în 
cadrul cooperativei „Tehnica nouă“. 
Îs secţia optică.

Dar nu trebuie să rămînem nu
mai la plasarea în locurile de 
muncă preferate de elevi. Ar fi, 
în acest fel, un act formal, o achi
tare „funcţionărească“ de grija 
faţă de viitorul acestor şcolari.

In locurile de muncă şcoala are 
obligaţia de a urmări metodele 
didactico-pedagogice aplicate de 
cei care îi instruiesc pentru a se 
face o deosebire, încă de la în
ceput, de orientarea profesională 
pe care urmează s-o facem acestoi- 
tineri şi opera de profesionalizare 
care va avea loc, în adevăratul în
ţeles al cuvîntului, după absolvi
rea celor 10 clase de şcoală gene
rală.

însuşirea cunoştinţelor şi de
prinderilor practice trebuie con
semnată în caietul de practică al 
fiecărui elev.

Executarea controlului direct de 
către unităţile şcolare la locurile 
productive constituie de asemenea 
un act pedagogic de mare valoare. 
Cu această ocazie se ia contactul 
cu realităţile locului de muncă 
unde lucrează elevul şi cu colecti
vul de muncitori din secţia sau 
atelierul de producţie.

Şi ca un ultim element menţio
năm că activitatea desfăşurată d® 
elevi va fi apreciată şi notată ie  
către şcoală pe baza rezultatelor 
controlului direct, amintit mai sus 
şi a relatărilor personalului pe 
lingă care lucrează elevii, nota fă- 
cînd parte din media generală,

Am încercat să formulăm sinte
tic cîteva opinii în problema orga
nizării activităţii practice a elevi
lor din clasa a IX-a, cu intenţia 
unui schimb de păreri foarte ne
cesar în actuala etapă de început 
şi de mare importanţă odată cu 
generalizarea învăţămîntului obli
gatoriu de 10 ani.

Prof. GH. POPESCU • 
directorul Şcolii generale nr, 8 

Sibiu

P r e ţ u r i l e  la  l e g u m e
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C ere ţi s to f e1

din produsele 
noastre

— calitate superioară
— sortiment bogat 

de stofe bărbăteşti
— în desene şi culori 

variate
—• sortiment nou 

pentru sezonul de 
iarnă.

De vînzare Ia toate
magazinele I.C.S.T.I., 

I.I.S. „Libertatea“ 
Sibiu

Un cadou util în orice ocazie: 
STILOUL „ C f-lazo -
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Informare şi 
educaţie profesională

Informarea profesională a oa
menilor muncii, problemă primor
dială în contextul progresului con
temporan, preocupă în aceeaşi mă
sură atit specialistul în investiga
ţia sociologică, psihologul, activis
tul cultural cît şi organele execu
tive, de conducere a proceselor de 
producţie, organele şi organizaţii
le de partid, sindicat sau de tine
ret. Scopul şi sarcinile acestei lar
gi acţiuni sínt principial jalonate 
de programul continuării construc
ţiei socialiste elaborat de Congre
sul al X-lea al P.C.R., în care se 
subliniază necesitatea permanentei 
înnoiri a cunoştinţelor de speciali
tate ale fiecărei categorii de sala
riaţi, importanţa informării tehni
ce în raport cu modificările struc
turale survenite în producţia bu
nurilor materiale, ca urmare a 
creării unor ramuri şi subramuri 
industriale, a saltului produs în 
mecanizarea şi automatizarea pro
ceselor tehnologice de fabricaţie.

In domeniul 
pregătirii tehni- 
ce-profesionale a 
muncitorilor, al 
formării de noi 

Mcadre cu înaltă 
j calificare pentru industria modernă, 

sindicatelor le revin sarcini de 
mare importanţă. împreună cu Mi
nisterul Invăţămîntului şi minis
terele economice iau parte la sta
bilirea şi aplicarea măsurilor de 
perfecţionare a organizării învăţă- 
mîntului profesional şi tehnic, a 
cursurilor pentru ridicarea califi
cării. In acelaşi timp, comitetele 
sindicatelor din întreprinderi par
ticipă, alături de comitetele de 
direcţie, la analiza, definitivarea 
şi aplicarea de măsuri care să aibă 
drept efect ridicarea nivelului de 
cunoştinţe tehnice, economice şi 
de cultură generală a salariaţilor, 
prin organizarea de lectorate, 
simpozioane, sesiuni, cicluri de 
conferinţe etc. Asupra acestor din 
urmă forme, consacrate în activi
tatea de informare şi educaţie pro
fesională, ne vom opri pentru re
latarea unor aspecte din care se 
pot desprinde cîteva concluzii va
labile, "credem noi, pentru organi
zarea şi desfăşurarea propagandei 
tehnice pe viitor.

In acest sens considerăm nimerit 
să pornim de la cîteva obiective 
generalizate în întreprinderile ju
deţene prin „Protechnica '69“. Bu
năoară, pentru a asigura activităţi
lor mai sus amintite un conţinut 
corespunzător specificului produc
ţiei, diversificate în raport cu gra
dul de pregătire, se cerea întocmi
rea unor planuri unice de propa
gandă tehnică de către comitetele 
sindicale şi comitetele de direcţie, 
pe baza unei largi consultări a 
angajaţilor. Referindu-ne la uni
tăţile economice din Mediaş, se 
poate spune că în majoritatea lor 
au folosit cu competenţă respec
tiva indicaţie, antrenînd la acţiu
nile întreprinse experienţa şi pri
ceperea celor mai buni muncitori, 
maiştri, tehnicieni şi ingineri, s-au 
folosit din plin de C.I.T. pentru 
răspîndirea şi finalizarea practică 
a noutăţilor tehnice. Cu sprijinul 
biroului executiv al Consiliului 
municipal al sindicatelor a fost re
partizată fiecărui inginer o pro
blemă de studiu a cărei rezolvare 
să contribuie la perfecţionarea 
tehnico-organizatorică a produc
ţiei. Afirmaţia poate fi susţinută 
cu exemple de la „Emailul roşu“ 
(14 studii aplicate cu o eficienţă 
economică de 7 289 000 lei), Fa
brica de şuruburi (7 studii =■ 
445 000 lei), uzina „Tîrnava“, Gaz 
metan, „8 Mai“ (31 studii =» 
2 707 886 lei). Cifrele ilustrează
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Şcoala adultului

ferm eficienţa bunei îndrumări a 
muncii de concepţie, efervescenţa 
creatoare stimulată de încrederea 
acordată fiecărui specialist, poten
ţialul de iniţiativă existent.

Dar să vedem şi reversul situa
ţiei înserate; la Automecanica, 18 
studii nevalorificate, la „Vitrome- 
tan“ — 12 studii care vizează 
direct îmbunătăţirea calităţii pro
duselor, reducerea rebutului teh
nologic (mai ales că rebutul se 
menţine la 13 la sută). Aici, con
tribuţia inginerilor este slabă. Con
trolul şi îndrumarea de asemenea 
Capacitatea creativă a specialişti
lor este pulverizată în munci ad
ministrative, sterile, fără orizont. 
Ca atare, se aruncă tot greul pro
ducţiei în spatele investiţiilor.

Credem că relaţia celor arătate 
cu informarea şi educaţia profesio
nală este destul de evidentă: an
gajatul cutare, primind spre re
zolvare o problemă solicitată de 
producţie, implicit se obligă la o 

serioasă autoin- 
formare tehnică. 
Finalizarea prac
tică a acesteia are 
rezonanţă în re
sorturile etice —> 

creşterea optimismului, încrederii 
în forţele proprii, consideraţiei so
ciale a meseriei respective.

Forma de pregătire şi perfec
ţionare profesională despre care 

-am vorbit are aplicabilitate re
strânsă, pentru o anume categorie 
de salariaţi —• se reduce în prin
cipal (nu şi în principiu) la ingi
neri.

Pentru marea masă a muncitori
lor sínt folosite procedee şi forme, 
deocamdată, mai adecvate. Consi
derăm ea fiind cele mai operative 
şi eficace în acelaşi timp diversele 
cursuri de calificare. Tot la Me
diaş, anul acesta au funcţionat 
12 cursuri de calificare cu 317 
cursanţi, 57 cursuri de ridicare a 
calificării eu 1 723 cursanţi, 9 
cursuri de specializare cu 96 par
ticipanţi. Aceste cifre nu spun 
mare lucru. Comparate însă cu 
altele ne pot da un tablou real a~ 
supra a ceea ce s-a făcut şi ce ar 
trebui să se facă. Din 10 998 mun
citori acordanţi (in întreg munici
piul) 154 îşi realizează norma sub 
70 la sută şi 2 552 între 70—100 la 
sută, pe cînd la cursurile de ridi
care a calificării sínt cuprinşi abia 
1 723. Deci, la aceste cursuri ar 
mai trebui încadraţi încă 983 (cel 
puţin aceştia). Acest fenomen se 
manifestă mai ales la „Vitrome- 
tan“, „8 Mai“, uzina „Tîmava“, 
„Automecanica“. In aceste între
prinderi comitetele sindicale şi bi
neînţeles comitetele de direcţie se 
sustrag efortului susţinut pe linia 
calificării, deşi producţia îl re
clamă insistent. Conferinţele, ex
punerile, simpozioanele şi sesiunile 
tehnice, prin însuşi caracterul lor 
practic îngust şi sporadic, se dove
desc insuficiente. De asemenea, 
datorită tendinţei spre teoretizare, 
obiectivă de altfel, buletinele de 
informare chiar dacă îmbogăţesc 
cultura tehnică, chiar dacă popu
larizează iniţiativele, inovaţiile, 
noul în general, nu pot face 
instrucţia profesională necesară 
unor angajaţi prea puţin stă- 
pîni pe meseria practicată.

Materialul de faţă nu ne per
mite o tratare exhaustivă a pro
blemelor legate de informarea şi 
educaţia profesională. Am încer
cat doar să sesizăm unele aspecte, 
să subliniem acele forme asupra 
cărora credem că trebuie să se 
insiste mai mult.

TRAIAN SUCIU

Fabrica „7 Noiembrie“ Sibiu, secţia tricotat

N e  s c r i u
corespondenţii 
d in
Realizarea planii- 

i la expert
Conştient de importanţa înde

plinirii exemplare a planului la 
export, colectivul Combinatului 
textil Cisnădie a depus şi de
pune în continuare eforturi sus
ţinute pe această linie. Bi
lanţul realizărilor obţinute la 
finele lunii trecute reflectă o în
deplinire a planului anual în 
procent de 98,78 la sută, dîn- 
du-se peste prevederile perioa
dei mai mult de 40 000 m p co
voare pluşate clasice, Tufting şi 
Moldova. Calculele preliminare 
arată că pînă la 31 decembrie 
a.c. planul destinat exportului 
pe 1969 va fi depăşit cu peste 
13 milioane lei.

IOAN STREZA

In fază 
de finisare

In cartierul „Stejarului“ se 
află în faza de finisare cel de-al 
treilea bloc aflat în construcţie 
în acest an. Prin realizarea lui 
numărul apartamentelor puse 
la dispoziţia cetăţenilor în 1969 
sínt cu 79 mai multe faţă de 
anul trecut. Peste cîteva zile, 
alţi 40 de cisnădieni vor avea 
ocazia să se mute în casă nouă. 
Concomitent cu lucrările de fi
nisare a blocului, constructorii 
au atacat o parte din lucrările 
la noile blocuri planificate pen
tru anul viitor.

DANIBA STREZA

Peste 1200 
ore muncă 
p a tr io tic ă

In ultima perioadă tot mai 
mulţi cetăţeni din Cisnădioara 
participă la efectuarea unor lu
crări de construire şi asfaltare 
a străzii ce leagă satul nostru 
de oraşul Cisnădie. Lucrînd la

montarea bordurilor, împrăştie- 
rea pietrişului, executarea unor 
săpături etc., ei au efectuat pes
te 1 200 ore muncă patriotică. 
Construcţia şi amenajarea stră
zii pe porţiunea amintită se a- 
flă într-un stadiu avansat.

JOHANN FLEPS

Curs de artă
culinara

Pentru a veni în ajutorul ti
nerelor, Comitetul orăşenesc al 
femeilor, împreună cu Comite
tul orăşenesc U.T.C., şi comite
tul sindicatului din cadrul Com
binatului textil, au luat iniţiativa 
deschiderii unui curs de artă 
culinară. El şi-a început activi
tatea zilele trecute, în incinta 
căminului de fete de pe strada 
Lungă, nr. 20, unde se vor pre
da lecţii teoretice şi practice de 
două ori pe săptămînă — 
miercurea şi vinerea. Cursul va 
avea o durată de şase săptă- 
mîni, acţiune ce se va perma
nentiza.

ANA NEGREANU

Activităţi de 
popularizare 
a filmului

In oraşul nostru au fost în
treprinse o serie de acţiuni de 
popularizare a filmelor, în spe
cial a celor de producţie româ
nească. Printre acestea se în
scriu şi concursurile „Cine ştie 
eîştigă“. Un astfel de concurs a 
avut loc recent pe tema filmu
lui „Haiducii“. Au participat 
peste 350 elevi ai celor două 
licee şi ai Şcolii profesionale 
textile. P«> primele trei locuri 
s-au clasat (în Ordine), Violeta 
Gheorghiu, Adriana Strătilă (de 
la Liceul teoretic) şi Mariana 
Bejenaru (de la Şcoala profe
sională). In continuare a fost 
vizionat un film românesc.

GAVRILÂ COTORA

p ro d u c ţiilo r  z o o t e h n ic e
Orele toamnei sínt pline de 

emnificaţii oriunde oamenii în
cearcă, după un an de muncă pe 
ogoare, să adune cifrele realizări
lor. Orele tîrzii ale toamnei au 
rezonanţele stenice ale hărniciei şi 
priceperii acolo unde cifra de bi
lanţ este rotundă, fertilă prin ceea 
ce reprezintă: miile şi miile de ore 
de efort depus pentru zecile şi su
tele de tone de porumb, cartofi, 
sfeclă, legume, fructe, sutele şi 
miile de hectolitri de lapte sau 
zecile de tone de earne.

Acum, la aceste ore tîrzii ale 
toamnei, cooperatorii din Stejeri
şul pot fi mîndri de cifrele ee 
se-nşiruie în dările de seamă con
tabile, unde se „bilanţează“ rezul
tatele muncii lor. Dintre multele 
şi semnificativele cifre, ne-am o- 
prit asupra uneia: 1 618 litri lapte 
— producţie medie realizată, pînă 
la 31 X a. c., de la fiecare din cele 
262 vaci furajate. Nu e o cifră 
impresionantă în comparaţie cu 
ceea ce s-ar putea realiza. Nu re
prezintă o producţie-record, care 
poate duce la automulţumire. 
Atunci cînd această cifră este însă 
aşezată alături de 356 sau 401 sau 
537 — cifre ce reprezintă realizările 
cooperativelor agricole din Şoroş- 
tin, Presaca şi respectiv, Şeica 
Mare, la acelaşi capitol, se obţine 
o „diferenţă de clasă“ ce nu poate 
fi trecută cu vederea.

Au cooperatorii din Stejerişul 
condiţii mai avantajoase faţă de 
alte unităţi în privinţa realizării 
producţiei animaliere? Aşa estei 
Ei au condiţii mai bune! Desigur, 
nici nu s-ar fi putut altfel! Să nu 
ne grăbim însă şi să tragem con
cluzii pripite. Cooperatorii din Ste
jerişul au condiţii mai bune pen
tru realizarea producţiei anima
liere, nu pentru că sínt situaţi 
într-un cadru natural mai favo- 
rizant, ci din cauză că EI ÎNŞIŞI 
au muncit cu hotărîre pentru rea
lizarea acestor condiţii. „Noi ne 
privim cu foarte multă seriozitate 
meseria noastră, ne relatează bri
gadierul zootehnic Petru Buta. 
Avem îngrijitori ca Filip Buta, 
Gheorghe Manase, loan Cozac, 
Gheorghe Cîmpu, Comei Florea, 
Traian Fesu, Mircea Gavrilă, Ie- 
ronim Clonţ sau alţii, care lu
crează de 8—9 ani în sector. A- 
ceşti oameni au deja o calificare, 
au o meserie, în cel mai înalt sens 
al cuvîntului. Respectă programul 
de lucru, aplică în mod conştiin
cios indicaţiile tehnice. Avem şi o 
bază furajeră bine „pusă la punct“, 
astfel incit realizările noastre sínt 
uşor de explicat“.

Sínt uşor depistabile, la Stejeri
şul, fenomenele care contribuie la 
obţinerea unor producţii bune de 
lapte. Baza furajeră existentă asi
gură o alimentaţie raţională a ani
malelor. Există o echipă de fu
rajare, formată, la brigada din 
Stejerişul, din doi cooperatori. 
Aceştia preiau nutreţurile de la 
magaziner în baza raţiei furajere 
întocmite, prepară aceste furaje şi 
le predau apoi, tot pe bază de 
cîntărire, îngrijitorilor-mulgatori. 
Ş-a barat astfel orice cale a risi
pei de nutreţuri şi s-a creat posi
bilitatea unui control riguros, a- 
proape ştiinţific, asupra modului 
de folosire a furajelor în alimen
taţia vacilor în producţie. „Am 11 
vaci şi 2 juninci în primire, ne 
spune Gheorghe Cîmpu. Vaci 
sterpe? Dacă vor fi, în întregul 
lot de 148, vreo două-trei. De ce 
să ţinem pe mîncare vaci care nu 
dau lapte?“. Această gîndire con- 
cret-gospodărească s-a materiali
zat în eliminarea din şeptel a va
cilor bătrîne sau tarate ceea ce 
contribuie în mare măsură Ia spo

rirea producţiei medii realizate. 
„Nu le dăm vacilor să mănînce 
decît ce-i scris la raţie: 1,5 kg tă- 
rîţă de grîu, 3 kg fîn natural, 3 kg 
coceni tocaţi, în amestec cu 15 kg 
borhot — ne spune îngrijitorul 
Gheorghe Manase. Dar tainul are 
ora lui şi adăpatul la fel şi ţesă- 
latul, ca şi celelalte lucrări pe care 
le facem“. A afirma că vacile de 
la Stejerişul sínt frumoase, cu o 
stare fizică înfloritoare, ar fi o 
simplă tautologie după cele rela
tate. Nu mai este tautalogie însă 
faptul că preşedintele unităţii,; 
Gheorghe Marcu, este prezent zil
nic în sectorul zootehnic, luînd o- 
perativ măsuri concrete pentru ca 
„totul să fie în ordine“. Şi cît de 
bine ar fi ca această dorinţă săi 
însufleţească activitatea zilnică a 
tuturor oamenilor muncii de pe 
ogoare, indiferent că sínt la Steje
rişul, Apoldu de Sus, Miercurea 
Sibiului sau Păuca, Presaca, Lu- 
doş, Gusu sau Şeica Mare.

GH. GRADINARU

Lucrările de in vestiţii 
— in ritm de m elc
(Urmare din pag. I)

tele relatate de noi, şă adăugăm şi 
două opinii în replică, sparţinînd 
constructorului şi respectiv, bene
ficiarului.

Constructorul, reprezentat prin 
îng. Werner Schmidt, din partea
I.S.C.M. Braşov.

— Am întîmpinat o serie de 
greutăţi legate de aprovizionarea 
defectuoasă a şantierului cu cără
mizi şi de lipsa de forţă de muncă. 
Este suficient, cred, să arăt că, în 
timp ce necesarul de muncitori se 
ridică la 120 de oameni, numărul 
mediu pe ultimele 9 luni a fost 
doar de 40. La toate acestea se 
adaugă şi faptul că am fost ne
voiţi să refacem proiectele pentru 
că unelp soluţii erau greşite. In 
momentul de faţă întîmpinăm alte 
greutăţi, fiind ameninţaţi să în
chidem lucrările pentru la iarnă 
deoarece nu avem front de lucru, 
beneficiarul refuzînd să se mute 
din vechile ateliere.

Beneficiarul, reprezentat prin 
ing. Matei Bucur, directorul Fa
bricii de cuţite.

— O mare lipsă de preocupare 
şi de iniţiativă, un joc de-a pro
misiunile şi de-a angajamentele, 
iată ce a caracterizat activitatea 
şantierului de construcţii de la

noi. In 10 luni din anul acesta 
s-au realizat din investiţiile pen
tru construcţii montaj doar 62 la 
sută, iar în momentul de faţă dis
punem de un stoc de utilaje ne
montate în valoare de 1 130 000 
lei. Motivele invocate de şeful lo
tului le consider neîntemeiate. Sa 
aruncă vina pe lipsa de forţă da 
muncă, dar nici oamenii care sínt 
nu muncesc cum trebuie. în mo
mentul de faţă, şantierul are 95 
de angajaţi. Ieri, însă, dirigintele' 
de şantier nu a putut găsi la lucrui 
decît 66! Nu avem nici o vină că 
şantierul nu are deschis pentru 
iarnă front de lucru, pentru că noi! 
nu ne putem muta secţiile în nişte 
clădiri neterminate şi neîncălzite.

In momentul în care noile hale 
vor fi încălzite, sîntem gata să 
oferim centrala termică şi atelie
rul de polizare pentru lucrările de 
construcţii din etapa următoare.

Constatările noastre privind ac
tivitatea pe şantier ne fac să sub
scriem celor spuse de directorul 
întreprinderii.

Cînd va înţelege şi constructorul 
că un angajament nu este o simplă1 
vorbă în vînt şi că nişte termene 
înscrise într-un document se cu
vine să fie respectate cu mult maî 
mult simţ de răspundere decît a 
dovedit I.S.C.M. Braşov cu lotul 
său din Sibiu?

In secţiile I.M.A. se bate fierul. . .  la rece
(Urmare din pag. I)

treabă, pe bună dreptate, Viorel 
Ivănuş, mecanicul de întreţinere a 
secţiei. Ce pretenţii putem avea 
faţă de tractorişti cînd se încăl
zesc la flacăra unui foc făcut pe 
zăpadă?“. „Ba mai mult nici nu 
avem asigurată masa, intervine în

Contravenienţi în lumina farurilor
Am acceptat cu multă plăcere şi, 

în acelaşi timp, cu interes invita
ţia Lt. colonelului Edmund Mar
ton — şeful serviciului circulaţie 
din I.M.J. Sibiu de a participa „pe 
viu“ la una din numeroasele ac
ţiuni ce se întreprind pe linia a- 
sigurării desfăşurării normale a 
traficului rutier.

Am sosit la sediul organului ju
deţean de miliţie tocmai în mo
mentul important de care depinde 
eficienţa şi rezultatul acţiunii: „in
struirea“. Ofiţeri, subofiţeri şi ci
vili despre care aflu de la inter
locutorul meu că sínt conducători 
auto voluntari (muncitori, funcţio
nari, tehnicieni şi ingineri), pasio
naţi ai volanului care în timpul 
lor liber concură la acţiunea de 
disciplinare a participanţilor la 
circulaţia pe drumurile publice. A- 
sistînd la instructaj, atenţia mi-a 
fost reţinută cu deosebire de ur
mătoarele date: „numai în luna oc
tombrie 1969 organele de miliţie 
au constatat şi sancţionat peste 
150 cazuri de depăşiri neregula
mentare, 86 cazuri de conducere a 
autovehiculelor sub influenţa al
coolului, zeci de cazuri de folosire 
incorectă a luminilor pe timpul 
nopţii şi multe alte contravenţii 
din a căror cauză se comit ade
seori grave accidente de circulaţie.

Ca atare, scopul acţiunii la care 
devenisem participant era îndrep
tat spre prevenirea accidentelor de 
circulaţie, ca urmare a folosirii in
corecte a luminilor pe timpul nop

ţii şi conducerii autovehiculelor sub 
influenţa alcoolului.

Acţiunea începînd, ne-am insta
lat într-unul din cele trei auto
turisme care acţionează pe trasee
le Sibiu •— Arpaş şi Sibiu — Va
lea Oltului. Legătura radio perfect 
sincronizată între cele trei echi
paje asigură, din primele minute 
ale acţiunii, un preţios şi perma
nent schimb de informaţii. La un 
moment dat se trece pe recepţie şi 
se anunţă:

„Sínt echipajul 1, transmit echi
pajelor 2 şi 3. Opriţi autocamio
nul „Carpaţi“ 21 CT 312 care cir
culă cu farurile pe fază lungă la 
întîlnirea cu celelalte autovehicu
le“.

Peste cîteva minute ni se comu
nică numele contravenientului: 
Grigore Bădiceanu care, după ce a 
recunoscut fapta, a motivat-o prin 
„graba“ de a ajunge la destinaţie. 
De acord cu el, dar nu oricum, nu 
periclitînd siguranţa circulaţiei, 
viaţa cetăţenilor şi bunurilor ma
teriale. La fel au circulat Mercea 
Melente, conducătorul autovehicu
lului 21 BH 1135, care avea deja 
două menţiuni în tichetul permi
sului de conducere, Ştefan Leo- 
veanu de pe autocamionul nr. 21 
DJ 2 508 şi alţi 16 conducători 
auto a căror responsabilitate faţă 
de ceilalţi colegi de breaslă nu 
sufere comentarii.

Cu trecerea nopţii, timpul se ră
ceşte. Unii, ca să se mai „încăl
zească“, deşi sínt la yelan sau ghi

don, „iau“ o ţuică. E cazul lui 
Erich Schwartz din Sibiu (strada 
Cibinului nr. 8), Chitiş Aurelian şi 
Mihail Rebega, tractorişti la I.M.A. 
Sibiu şi a altor 10 conducători au
to. N-au băut decît „o ţuică“ — 
spuneau ei. După o asemenea „în
călzire“ şi un astfel de raţiona
ment s-a condus şi Iacob Árpád 
din Mediaş (strada Petru Maior 
nr. 13) care, „încurcîndu-se“ în pa
rapetul şoselei, a accidentat mor
tal pe Mild Simion.

Pe tem e de 
circulafie

Ljaai

Preocupat de evenimentele ce 
se succed, ca şi de unele preci
zări ale interlocutorului meu, nici 
nu am observat că ne aflăm pe 
primul loc în faţa barierei C.F.R. 
de la intrarea în satul Veştem. 
Coloana de autovehicule creşte cu 
repeziciune în spatele nostru. Du
pă trecerea unei garnituri, şoferul 
porneşte motorul şi, în momentul 
în care bariera se ridică, autotu
rismul înaintează lin. Din spatele 
nostru însă, un autocamion Car
paţi cu motorul ambalat la maxim 
ne depăşeşte chiar pe terasamentul 
căii ferate şi, cotind brusc în faţa 
noastră pentru a evita coloana din 
sens invers, ne provoacă la o

cursă prin sat cu peste 80 la oră. 
Aglomeraţia şoselei, excesul de vi
teză al autovehiculului care circulă 
în faţa noastră, ca şi întreruperea 
momentană a legăturii radio cu e- 
chipajul aflat la postul de control 
al circulaţiei de la Veştem, ne de
termină să urmărim pe fugar, fiind 
martorii unor exhibiţii greu des- 
criptibile.

In cele din urmă stăm de vorbă 
cu Dumitru Mohora din Răşinari, 
conducătorul autocamionului Car
paţi cu nr. de înmatriculare 21 
BV 4 281.

— Don’ şef mi-a ordonat să mă 
grăbesc că ne aşteaptă oamenii la 
Avrig. Facem cunoştinţă cu don’ 
şef al lotului de construcţii din 
Sibiu aparţinînd I.C.P. Braşov — 
Constantin Marin. De fapt nu a- 
vem ce discuta — este sub in
fluenţa alcoolului. Ne interpelează 
brutal cu „argumente“ despre a- 
portul său la construcţiile din ju
deţ, se înfurie şi ne ameninţă. Şo
ferul recunoaşte că a băut o bere. 
In fiolă însă e „o păşune de pri
măvară“. In tichetul permisului de 
conducere constatăm cu stupefac
ţie încă două înscrisuri pentru 
contravenţii la legea circulaţiei, 
din care una — culmea! — în a- 
ceeaşi zi, cîteva ore înainte de a-1 
întîlni noi. La invitaţia noastră de 
a rămîne încă o oră pe loc, don' 
şef ne asaltează din nou cu „argu
mentele“ cunoscute. Gîndindu-ne 
la oamenii care-1 aşteptau la A- 
vrig, după efectuarea cuvenitelor

menţiuni în tichetul permisului de 
conducere, încheierea procesului 
verbal de contravenţie şi epuiza
rea timpului stabilit pentru reve
nirea conducătorului auto la de
plina capacitate de conducere, i se 
permite să circule. Dar Dumitru 
Mohora, contravenient incorigibil 
abia pierdut în bezna nopţii pe al 
său „Carpaţi“ 21 BV 4 281, go
neşte cu 100 km la oră pe mijlo
cul şoselei şi cu farurile pe fază 
lungă ignorînd total legea, sfatu
rile, propria-i viaţă, precum şi pe 
cea a semenilor săi.

Echipajul nr. 2 reuşeşte să-l in
tercepteze şi să-l oprească din nou, 
de astă-dată la bariera Avrig pe 
acela care timp de minimum 3 
luni va pierde dreptul de a mai 
conduce, avînd posibilitatea să 
mediteze asupra faptelor sale.

Minutele, orele se scurg pe ne
simţite. La punctul de control al 
circulaţiei de la Veştem se trans
miteau sau se primeau prin eter 
mesaj după mesaj. Sínt plăcut im
presionat de competenţa, princi
pialitatea şi fermitatea cu care lu
crătorii de miliţie rezolvă cazurile 
ivite. Ei îmbină răspunderea cu 
măsurile drastice: amenda pe loc, 
procese verbale de contravenţie şi 
menţiuni în tichetul permisului de 
conducere cu avertismentul verbal 
ori sfatul tovărăşesc, asigurînd cir
culaţiei rutiere fluiditate maximă 
şi o siguranţă sporită.

AL. CON ST ANTiNESCU

discuţie elevul loan Guni. Pînă 
ieri a mai „mers“, dar azi gazda 
ne-a spus că nu ne mai dă mîn
care“. . Se cuvine a arăta că acest 
mod „original“ de rezolvare a ca
zării şi mesei tractoriştilor se prac
tică de multă vreme la Alămor. 
Nici U.J.C.A.P., nici Direcţia a- 
gricolă, nici I.M.A. Sibiu nu au 
reuşit să determine consiliul de 
conducere de la Alămor (preşedin
te Zaharia Vasiu) să soluţioneze 
operativ aceste probleme care in
fluenţează în cel mai înalt grad 
randamentul activităţii mecaniza
torilor. „Şi aici vom construi în 
anul viitor un atelier model“, ne 
explică inginerul loan Florian. De 
oricâtă imaginaţie am dispune, ne 
este greu să ni-i închipuim pe 
tractoriştii de la Alămor executînd, 
in iarna 1970—1971, reparaţii pen
tru primăvara anului 1970 . . .

larna-i aici şi cu o 
floare nu se face 
primăvară..

Vizitînd frumosul atelier nöu 
construit pentru secţia de mecani
zare din Ocna Sibiului, am avut

un nou şi putemio argument îri 
sprijinul ideii că direcţiunea 
I.M.A. Sibiu nu prea a dat dova
dă de operativitate în rezolvarea 
problemelor majore ale propriului 
ei proces de producţie. Atelierul de 
}a Ocna Sibiului, prevăzut cu o 
spaţioasă hală de lucru şi toate 
anexele necesare, este o I.M.A. în 
miniatură. De altfel aşa trebuie să 
arate, în ultimă instanţă, toate sec
ţiile de mecanizare. De ce este 
tergiversată atunci materializarea 
imediată a acestei valoroase idei? 
Ceea ce s-a făcut la Ocna Sibiului 
pentru mecanizatori trebuie extins 
la toate secţiile. „Nu vom mai a- 
vea probleme cu reparaţiile, ne-a 
relatat Marin Ciobanu, şeful sec
ţiei de mecanizatori din Ocna Si
biului. In aceste condiţii şi exi
genţele conducerii cooperativei a- 
gricole faţă de noi pot fi mai ma
ri“. Oricît ar fi costat construirea 
atelierului, investiţia făcută estq 
deosebit de rentabilă. Numai de
plasările tractoarelor şi maşinilor, 
de la Ocna Sibiului la I.M.A. Tur- 
nişor încărcau cu mii de lei chel
tuielile secţiei, fără a mai pune în 
discuţie pierderile de producţia 
cauzate de întîrzierile în execuţia 
lucrărilor, pierderi ce nu pot fi 
nicicum neglijate.

Crearea condiţiilor de lucru pentru sezonul rece impune lua
rea unor măsuri operative în secţiile de mecanizare, pentru ca 
maşinile şi utilajele agricole să poată da în primăvară randa
mentul maxim. Stocarea batozelor, a combinelor şi a altor ma
şini trebuie făcută cu multă atenţie pentru a preveni deterio
rarea pieselor active. Reparaţiile curente necesită mai multă 
atenţie din partea mecanizatorilor, ca şi întreţinerile obişnuite 
care contribuie la prelungirea „vieţii" agregatelor de lucru. 
Consiliile de conducere sínt chemate să acorde întregul lor 
sprijin mecanizatorilor pentru Vezolvarea operativă a probleme
lor legate de buna păstrare şl reparare a puternicului parc de 
maşini şi tractoare, condiţie fundamentală a executării la timp 
şi la un înalt nivel agrotehnic a lucrărilor mecanizate în pri
măvara viitoare.

GH. GRAMTER
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M K  Continuarea d ez
baterilor asupra 
problemelor dezarmării

New York 20. — Coresponden
tul Agerpres, G. Alexandroaie, 
transmite:

In şedinţa de miercuri după- 
amiază a Comitetului politic al 
Adunării Generale a O.N.U. au 
continuat dezbaterile asupra pro
blemelor dezarmării. Primul a luat 
cüvíntul reprezentantul Nepalului, 
Padma Bahadur Khatri, care a 
subliniat că delegaţia sa sprijină 
propunerea ţărilor socialiste de a 
se încheia o convenţie internaţio
nală asupra interzicerii fabricării, 
perfecţionării şi stocării -armelor 
chimice şi bacteriologice. El a ca
lificat în acelaşi timp propunerea 
britanică drept incompletă, întru- 
cît se referă numai la armele bac
teriologice.

Ministrul de stat pentru afaceri 
externe al Angliei, Lord Chalfont, 
care a urmat la cuvînt, a subliniat, 
printre altele, referindu-se la dez
armarea generală şi totală, că tre
buie depuse eforturi pentru a face 
această lume mai puţin pericu
loasă pentru viaţa omului. Vorbi
torul a subliniat că Anglia va de
pune în curînd instrumentele de 
ratificare a tratatului de denuclea- 
rizare a Americii Latine.

Reprezentantul Finlandei la 
O.N.U., Max Jakobson, a subliniat

Reuniunea
si de 

Administraţie 
al 0. i. M.

Geneva 20. — Corespondentul 
Agerpres, H. Liman, transmite: La 
Geneva îşi continuă lucrările cea 
de-a 177-a reuniune a Consiliului 
de Administraţie al Organizaţiei 
Internaţionale a Muncii, care dez
bate, printre altele: contribuţia 
O.I.M. la cel de-al doilea Deceniu 
al Naţiunilor Unite pentru Dez
voltare şi la Anul Internaţional al 
educaţiei (1970), in cooperare cu 
U.N.E.S.C.O., formarea profesio
nală a tineretului, în cooperare cu 
U.N.I.C.E.F., U.N.E.S.C.O. şi F.A.O., 
precum şi chestiuni privitoare la 
programul şi structura O.I.M.

Luînd cuvîntul la punctul „Con
tribuţia O.I.M. la cel de-al doilea 
„deceniu al dezvoltării“, reprezen
tantul guvernului român in Con
siliul de Administraţie, ambasado
rul Ion Datcu, a subliniat apor
tul adus de O.I.M. precizînd că 
Programul mondial de folosire a 
miinii de lucru, va avea un ca
racter eficace şi va constitui con
tribuţia principală a organizaţiei 
la lupta împotriva subdezvoltării. 
Vorbitorul a arătat că printre prio
rităţile determinate de consecin
ţele fundamentale ale dezvoltării 
economice, industrializarea, aplica
rea ştiinţei şi tehnicii în procesul 
dezvoltării, valorificarea şi utili
zarea resurselor umane, constituie 
o necesitate absolută.

că deşi există o dorinţă crescîndă 
din partea marilor puteri de a 
pune capăt pericolului unui răz
boi nuclear, nu s-a făcut nimic 
încă pînă acum pentru atacarea 
esenţei problemei, aceea de a se 
elimina din arsenalele statelor ar
mele de distrugere în masă. Re
prezentantul Iugoslaviei, Anton 
Vratusa, a subliniat că, întrucît 
dezarmarea reprezintă o problemă 
majoră a 'tuturor statelor lumii, 
este regretabil că nu putem vorbi 
despre universalitatea Organiza
ţiei Naţiunilor Unite şi că astfel 
R.P. Chineză nu a fost invitată 
să participe la eforturile ce se de
pun în acest domeniu. Totodată el 
şi-a exprimat speranţa că scaunul 
Franţei la tratativele pentru dez
armare nu va rămîne mult timp 
neocupat. Vorbitorul a declarat că 
aşa-numita balanţă a descurajării 
între marile puteri şi blocuri mi
litare, nu sínt deloc factori de 
natură să asigure pacea şi secu
ritatea lumii şi ca atare trebuie 
înlocuită prin eliminarea tuturor 
elementelor care împiedică reali
zarea unei atmosfere adevărate de 
pace şi securitate.

E V O L U Ţ IA  N A V E I „A PO L L O -12
Punctul culminant al misiunii a fost depăşit 
Cuplarea cu cabina-mamă s-a realizat perfect

Houston 20 (Agerpres). — Punc
tul culminant al misiunii navei 
spaţiale „Apollo-12“ a fost depăşit. 
Joi dimineaţă, la ora 06,01 (ora 
Bucureştiului), Charles Conrad şi 
Alan Bean au început cea de-a 
doua şi ultima plimbare pe Lună. 
Dar pămîntenii nu au mai putut 
urmării promenada lor datorită 
defectării camerei de televiziune 
transportate de „Intrepid“.

Pentru prima oară în istoria 
umanităţii, Conrad şi Bean, legaţi 
în coardă ca doi adevăraţi alpi- 
nişti, au coborît intr-un crater 
lunar, plonjînd într-o obscuritate 
profundă şi un frig polar provocat 
de umbra selenară. După parcurge
rea a 29 de metri, ei au ajuns în 
apropierea sondei automate „Sur- 
veyor-3“, care a atins lin supra

faţa Lunii în aprilie 1967. 
In cadrul celei de-a doua plim
bări, Conrad şi Bean au mai co
lectat încă 24,49 kg de eşantioane 
lunare, care se adaugă astfel celor 
18 kg recoltate miercuri.

La ora 16,26 (ora Bucureştiului), 
palierul de ascensiune al lui „In
trepid“ a decolat, plecînd în ur
mărirea lui „Yankee Clipper“ ce 
evolua pe o orbită cvasicirculară 
la o altitudine de 125 km. „Sîntem 
pe drum“ — a strigat vesel Con
rad către Gordon, ce îi aştepta la 
bordul cabinei de comandă.

A urmat „vînătoarea“ lui „Yan
kee Clipper“. Timp de 3 ore şi 
33 minute „Intrepid“ şi-a mărit 
şi şi-a redus apoi viteza pentru a 
reaiiza, la ora 19,59, cuplarea cu 
cabina-mamă. întreaga operaţiune

P R A G J t

Conferinţa „Leninismul 
şi contemporaneitatea“

Praga 20. — Corespondentul
Agerpres, E. Ionescu, transmite: 
Joi au continuat la Praga lucră
rile conferinţei teoretice interna
ţionale cu tema „Leninismul şi
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Un nonsens economic 
.bantustanele1M

In ultimii ani în 
cadrul Partidului 
naţionalist sud-afri- 
can s-au manifestat, 
divergenţe între 
„verligtes“ (liberali) 
şi „verkramtes“ (ex
tremişti). In pre
zent, acestea sínt pe 
cale de a lua o tur
nură economică, 
primul ministru 
Vouster manifestîn- 
du-şi dorinţa de a 
schimba întrucîtva 
politica rigidă a 
predecesorului său, 
Verwoerd.

Cînd fostul pre
mier a inaugurat 
politica „bantusta
nelor“ (faimoasele 
rezervaţii pentru 
populaţia de culoa
re), scopul său era 
de a izola mina de 
lucru neagră în zo
ne dispersate, fără 
nici o legătură în
tre ele. Acestea con
stituie în prezent 
un mozaic de peste 
250 de astfel de 
parcele. Potrivit 
planului, industria
şii albi erau autori
zaţi să-şi instaleze

uzinele la extremi
tatea bantustanelor, 
nu şi în interior. 
In 'practică, însă 
planul nu a dat roa
de. în cursul celor 
13 luni de aplicare 
a sa au fost create 
mult mai puţine

Din presa 
străină
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posturi decit se 
spera.

In acelaşi timp, 
numărul africanilor 
angajaţi în oraşele 
rezervate albilor a 
sporit fără încetare, 
necesităţile dezvol
tării economice im- 
punîndu-se în faţa 
legilor segregaţiei 
rasiale.

Aceaătă explică a- 
doptarea de către 
Vorster a unei poli
tici rasiale mai „li
berale“. El a decla

rat, se ştie, că^va 
permite jucătorilor 
de origine maori din 
echipa de rugby a 
Noii Zeelande să e- 
volueze în Africa de 
sud. Dar, premierul 
nu s-a rezumat la 
atît: el a autorizat 
pe industriaşi să se 
stabilească şi în in
teriorul bantustane
lor.

Dacă această in
dustrializare dă re
zultatele scontate, 
vom asista la o 
creştere continuă a 
numărului industria
şilor în zonele re
zervate negrilor. In 
acelaşi timp, este 
de aşteptat ca ni
velul economic al 
Africii de sud albe 
să menţină ridicată 
cererea de mină de 
lucru neagră în zo
nele „albe“. Ceea 
ce va face ca apli
carea strictă a legi
lor apartheidului să 
fie din ce în ce mai 
puţin posibilă.

(„Jeune Afrique“)

FRANŢA. La Teatrul Lucernaire 
din Paris se joacă piesa „Ioana“ 
a scriitorului român Marin So- 
rescu. Piesa a fost pusă în scenă 
de Radu Penciulescu şi Roland 
Husson. Un panou pe care este 
anunţată prezentarea piesei „Ioana“ 

de M. Sorescu

contemporaneitatea“, organizată de 
către redacţia revistei „Probleme 
ale păcii şi socialismului“ cu pri
lejul centenarului naşterii lui V. I. 
Lenin. In cadrul şedinţei de după- 
amiază, tovarăşul Ilie Rădulescu, 
membru al C.C, al P.C.R., şef de 
secţie la C.C. al P.C.R., conducă
torul delegaţiei române care par
ticipă la lucrările conferinţei, a 
prezentat un referat cu tema „ex
perienţa Partidului Comunist Ro
mân în conducerea societăţii so
cialiste, în lumina învăţăturii le
niniste despre făurirea noii orîn- 
duiri“. Expunerea a fost primită 
cu interes de cei prezenţi. Lucră
rile conferinţei continuă.

Comunicat 
al Comisiei pentru
anchetarea crimelor 
comise de americani 
in Vietnam

Hanoi 20 (Agerpres). —- Intr-un 
comunicat dat publicităţii de Co
misia pentru anchetarea crimelor 
comise de americani în Vietnam se 
arată că, în prima jumătate a 
lunii noiembrie, guvernul ameri
can continuă să intensifice răz
boiul de agresiune în Vietnamul 
de sud şi să violeze suveranitatea 
şi securitatea R.D. Vietnam.

în vietnamul de sud, forţele 
S.U.A. au continuat bombardarea 
zonelor populate, folosind intens 
avioane de tipul „B-52“ şi împing, 
într-o măsură tot mai mare, for
ţele saigoneze în luptă, pentru a-şi 
pune in aplicare planul de „viet- 
namizare a războiului“.

Violînd suveranitatea R.D. Viet
nam, arată în continuare comuni
catul, avioanele americane au e- 
fectuat în această perioadă 200 de 
raiduri de recunoaştere asupra o- 
raşelor Hanoi şi Haifong şi a di
ferite provincii, ale R.D. Vietnam. 
Avioane cu reacţie şi bombardie
rele strategice „B-52“ au atacat în 
20 de rînduri zone populate din 
regiunile Quang Binb, Vinh Linh 
şi Nghe An. Totodată, tunurile cu 
tragere lungă americane au des
chis focul asupra satelor Vinh 
Quang şi Vinh Giang.

de acroşare a putut fî urmărită 
pe ecranele de televiziune, dato
rită camerei de luat vederi mane
vrată cu măiestrie de Richard 
Gordon, care timp de 32 de ore 
a urmărit cu emoţie, prin radio, 
peripeţiile selenare ale colegilor 
lui — Conrad şi Bean. „V-am 
capturat“ •—• i-a anunţat Richard 
Gordon pe colegii săi în momen
tul în care cuplarea a fost reali
zată. „Am venit acasă“ — i-a răs
puns Conrad.

După îndeplinirea joncţiunii, 
comandantul lui „Yankee Clip
per“, Richard Gordon, a anunţat 
Central din Houston că întrerupe 
transmisiunea de televiziune. A- 
ceasta a fost cea mai încărcată zi 
din programul echipajului lui 
„Apcllo-12“. Urmează o binemeri
tată perioadă de odihnă. Vineri, 
după ce vor fi efectuat mai multe 
serii de fotografii ale viitoarelor 
piste de aselenizare pentru urmă
toarele zboruri, „Yankee Clipper“, 
avînd la bord pe Charles Conrad, 
Alan Bean şi Richard Gordon, va 
părăsi orbita lunară, îndreptîn- 
du-se spre Pămînt. Zborul de re
întoarcere va dura pînă luni, cînd 
cabina de comandă a lui ,„Apollo- 
12“ va ameriza în apele Pacificu
lui în apropierea arhipelagului 
Samoa.

R.S. CEHOSLOVACA. Vedere 
a barajului Vrchlice, din Boe- 

mia Centrală

Conferinţa în problema vietnameză

R e p re z e n ta n ţii popo ru lu i v ie tn am ez  
condam nă in te n s if ic a re a  războiu lu i

Paris 20 (Agerpres). — In cursul 
celei de-a 43-a şedinţe a Conferin
ţei cvadripartite în problema viet
nameză, conducătoarea delegaţiei 
Guvernului Revoluţionar Provizo
riu al Republicii Vietnamului de 
Sud, Nguyen Thi Binh, a denun
ţat acţiunile trupelor americano- 
saigoneze împotriva populaţiei ci
vile. Pe de altă parte, vorbitoarea 
a salutat, în numele poporului 
sud-vietnaméz, „lupta nobilă şi 
eroică a poporului american şi a 
tuturor popoarelor lumii, luptă 
care va contribui în mare măsură 
la încetarea grabnică a războiului 
din Vietnam“.

Evocînd, la rîndul său, Morato
riul pentru pace în Vietnam, care 
s-a desfăşurat în S.U.A., şeful de
legaţiei R.D. Vietnam, ministrul 
Xuan Thuy, a adresat delegaţiei 
americane întrebarea dacă guver
nul de la Washington nu intenţio
nează să ţină seama de cererile

poporului american şi ale popoare
lor iubitoare de pace din lume. El 
a subliniat că S.U.A. intensifică 
operaţiunile militare, precizînd că 
în ultimele şase luni, numărul zbo
rurilor de recunoaştere ale avia
ţiei americane deasupra teritoriu
lui R.D. Vietnam s-a dublat. In 
ciuda declaraţiei privitoare la în
cetarea bombardamentelor, aviaţia 
americană a bombardat de 608 ori 
regiuni ale R.D. Vietnam, situate 
între paralele 17 şi 19. In unele 
locuri au fost răspîndite produse 
chimice otrăvitoare, provocînd vic
time în rîndul populaţiei.

Delegatul S.U.Af, ambasadorul 
Henry Cabot Lodge, s-a referit în 
special la problema prizonierilor 
de război, repetînd propunerea a- 
mericană de a se face un schimb 
de prizonieri. Aceeaşi problemă a 
fost abordată şi de reprezentantul 
administraţiei de la Saigon, Pham 
Van Lam.

Fermierii francezi continuă 
să-şi manifeste nemulfumirile

Paris 20 (Agerpres). — O anu
mită efervescenţă provocată de ne
mulţumirea fermierilor continuă să 
persiste în regiunile agricole ale 
Franţei, scrie cotidianul parizian 
„Le Monde“. După recentele ac
ţiuni revendicative ale agriculto
rilor din departamentul Manche şi 
din împrejurimile oraşului Tou
louse, precizează ziarul citat, agri
cultorii din departamentul Jura au 
zidit uşa de la biroul unei per
cepţii, iaş în noaptea de 14 spre 
15 noiembrie au spart 2 000 de 
sticle goalş şi au împrăştiat cuie 
pe podul ' care traversează lacul 
artificial din Vouglans înspre Va
lea Ain.

La Avesnes, în departamentul 
Nord, o mie de cultivatori au de
filat cu tractoare şi cisterne um
plute cu soluţie de îngrăşăminte

chimice în faţa clădirii subprefec
turi! In localitatea Saint-Cybard 
(Correze) 50 de agricultori au , ri
dicat un baraj' în faţa unui dis
pozitiv mecanic pentru încărcarea 
automată a camioanelor, care tre
buia să efectueze lucrări prevă
zute în planul de comasare agri
colă. Două plutoane de jandarmi 
au sosit la faţa locului şi, după 
ciocniri fär*a gravitate, au reuşit 
să-i împrăştie pe manifestanţi.

Agricultorii francezi protestează 
împotriva preţurilor agricole fixate 
în conformitate cu politica agrară 
a Pieţei comune. De asemenea, ei 
sínt nemulţumiţi de reducerea sub
stanţială a creditelor agricole, ho
tărî tă recent de guvern şi, mai 
ales, de planul guvernamental pri
vind restructurarea radicală a agri
culturii.

Âiitamolilo! laponei contra celui v e$ t-eu ro p en l1
La Tokio s-a încheiat expo

ziţia de automobile străine, or
ganizată in „Harumi Pier“, de 
firmele europene, americane şi 
australiene, care comercializea
ză asemenea produse pe piaţa 
japoneză. Expoziţia‘ a dovedit 
că lupta de concurenţă din
tre producătorii japonezi şi cei 
străini a intrat într-o nouă fa
ză. 'Pentru prima dată, firmele 
străine au expus un număr de
osebit de rnare de modele noi, 
în total 211, pentru a putea cîş- 
tiga şi mai mult piaţa japo
neză.

Cei şapte producători euro
peni prezenţi la expoziţie au 
încercat totodată să obţină o 
poziţie avantajoasă faţă de cei 
americani. Automobilele ,,En 
vogue“ ca „Fiat 850“, „Renault- 
Alpine 1 300“ şi mai ales „Ford 
Capri“ — supranumit „Baby 
Mustang“ sínt privite de japo
nezi ca arme seqrete", cu care 
europenii intenţionează să pă
trundă pe piaţa japoneză, fiind 
in general pe gustul insulari
lor.

Eforturile europenilor ţintesc 
să sfărime zidul puternic al ba
rierelor cu care este înconjurată 
piaţa niponă ş i . să realizeze le
gături cu firmele din această 
ţară. Şi una şi alta. sínt acum 
mai puţin probabile, dar s-ar 
putea ca accentuarea luptei de 
concurenţă japono-europeană 
să influenţeze in mare măsură 
piaţa mondială a automobilului 
in deceniul următor. Partea ja
poneză a hotărît deja să trimi
tă curînd în Europa o misiune 
pentru a explica politica de li
beralizare a guvernului din To
kio cu intenţia declarată de a 
micşora tendinţele de expansiune 
a firmelor vest-europene. Recent, 
preşedintele firmei „Volkswa
gen“ declara că automobilele 
japoneze au invadat deja pie
ţele străine, paralel cu menţi
nerea unei puternice politici 
protecţioniste pe piaţa proprie. 
Această opinie este privită a- 
cum numai ca un ecou la cri- 
ticile repetate ale celor trei 
mari firme. americane — „Ge

neral Motors“, „Chrysler“ şi 
„Ford“. Pe de altă parte, fir
mele vest-europene încearcă să 
intre în, cooperare cu producă
torii japonezi. Astfel, preşedin
tele Uzinei „N.S.U. — Auto Uni
on“ a propus firmelor „Nissan“, 
„Toyo Kogyo“ şi „îsuzu Moto“ 
să coopereze pe alte pieţe. Cu 
citeva zile Înainte, preşedintele 
„Fiat“ afirma că doreşte să-şi 
extindă relaţiile de colaborare 
cu firmele japoneze.

Cu toate că automobilele 
vest-europene se menţin încă la 
un nivel calitativ ridicat com
parativ cu automobilele japone
ze, pe plan internaţional — 
scrie ziarul, „Yomiuri“ — are 
loc o schimbare continuă în 
sensul îmbunătăţirii calităţii ce
lor japoneze. Piaţa australiană 
oferă un exemplu tipic. In 1967, 
de pildă, in această ţară au fost 
importate 8 000 de automobile 
japoneze şi numai 10 000 vest- 
germane. Multe firme care o- 
dinioară asamblau automobile 
„Volkswagen“ acum asam
blează „Nissaonssm“ la a-

ceastă firmă, împreună cu „To
yota“ sínt principalii concurenţi 
ai firmelor europene, care ma
nifestă in mod firesc nemulţu
miri faţă de barierele vamale 
impuse de japonezi. Firmele 
europene au de luptat în acest 
caz chiar pe propriile pieţe nu 
numai cil „cei trei mari“ din 
S.U.A., dar şi cu aceşti „doi 
mari“ din Japonia, fără a pă
trunde insă, in acelaşi timp, pe 
piaţa japoneză. Nu există altă 
alternativă pentru europeni, se 
apreciază în cercurile compe
tente de aici, decit să coopere
ze cu firmele japoneze. Această 
perspectivă ar conveni, în cele 
din urmă, ambelor, părţi,, pen
tru a se putea opune împreună 
giganţilor americani. In Japo
nia însă situaţia este diferită de 
cea din Europa; centralizarea 
capitalurilor nu a atins gradul 
european, iar dezacordurile din
tre cei nouă producători per
sistă.

FLOREA ŢUIU 
Corespondentul Agerpres la 

Tokio

Coordonate
® REPREZENTANTUL OLAN

DEI, PIET HOUBEN, a prezentat 
în Comitetul pentru probleme ju
ridice al Adunării Generale a 
O.N.U. un proiect de rezoluţie în 
legătură cu deturnarea avioanelor 
de pasageri, elaborat de un grup 
de 28 de ţări. Proiectul preconi
zează măsuri legale eficiente pen
tru. reducerea cazurilor de pira
terie aeriană.

o FEDERAŢIA TINERETULUI 
DIN ÎNTREAGA INDIE sprijină 
măsurile progresiste adoptate de 
premierul Indira Gandhi, se arată 
într-o rezoluţie a conducerii aces
tei organizaţii de tineret. Po
trivit relatărilor agenţiei Press 
Trust of India, rezoluţia con
damnă, de asemenea, aşa-zisa 
„excludere“ a Indirei Gandhi din 
partid de către gruparea" de 
dreapta condusă de preşedintele 
Congresului naţional indian, Ni- 
jalingappa. v

e CONGRESUL S.U.A. a apro
bat miercuri proiectul de lege pri
vind înlocuirea actualului sistem 
„selectiv“ de încorporare a tineri
lor americani în armată cu un sis
tem bazat pe „tragerea, la sorţi“. 
Legea propusă de preşedintele 
Nixon în luna mai, prevede ca 
„tragerea la sorţi“ să înceapă cu 
tinerii care au împlinit 19 ani, 
iar stagiul militar să aibă durata 
de un an.

>e MINISTERUL APÄRÄRII AL 
S.U.A. ,— relatează agenţia Uni
ted Press Internaţional — a anun
ţat pentru prima oară că din ia
nuarie 1961 şi pînă în prezent 160 
de americani au fost daţi dispă
ruţi în Laos. Statele Unite neagă 
că ar participa la acţiuni militare 
în Laos, dar recunosc oficial că 
avioane americane desfăşoară zbo
ruri de recunoaştere în această 
ţară.

>• LA LONDRA s-a anunţat ofi
cial miercuri că primul ministru 
britanic, Harold Wilson, va face 
o vizită în S.U.A. în zilele de 27 
şi 28 ianuarie anul viitor. Ştirea a 
fost confirmată în aceeaşi zi şi de 
Casa Albă.

o DUPĂ CUM RELATEAZA 
AGENŢIA A.T.A., în dorinţa de a 
întări şi mai mult colaborarea 
prietenească dintre ţările lor, gu- 
vernele Republicii Populare Alba-^ 
nia şi Republicii Populare a Ye
menului de Sud au căzut de acord 
să stabilească relaţii diplomatice 
la ráng de ambasadă.

•  LA UTRECHT AU LUAT 
SFlRŞIT lucrările Comitetului in
ternaţional de coordonare a unei 
„Istorii a literaturii europene“. Din 
România a participat ca invitat al 
Asociaţiei internaţionale de litera
tură comparată din Utrecht, prof,- 
univ. Al. Dima, membru cores
pondent al Academiei Republicii 
Socialiste România. ■

•  ÎNTREPRINDERILE DE CO
MERŢ EXTERIOR DIN R.P. CHI
NEZĂ au comandat firmelor japo
neze 1 300 de autocamioane dintre 
care 500 avînd o capacitate de 
peste 6 tone. Cercurile de afaceri 
din Japonia consideră această co
mandă drept un nou pas pe calea 
sporirii comerţului dintre cele două 
ţări. Camioanele urmează să fie 
livrate pînă în luna iulie 1970.

•  UN GRAV ACCIDENT RU
TIER s-a produs miercuri în apro
pierea localităţii Sivas din Ana
tolia centrală. La coborîrea unei 
pante, au cedat frînele unui ca
mion încărcat cu grîu şi cu un 
mare număr de persoane. Auto
camionul s-a prăbuşit într-o pră
pastie. In urma accidentului, 16 
persoane şi-au pierdut viaţa, iar 
alte 23 au fost grav rănite.

u n iversa le
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